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Nazister myrdede Björn Söderberg


Af kriminalinspektör Eiler Augustsson, Stockholm.



”I juni begyndte undertegnede et ferievikariat som truckfører hos Svanström, kontormaterialegrossisten i Sätra industrikvarter. Jeg havde aldrig troet, at jeg skulle blive kollega med en af Sveriges mest aktive nazister.”



Denne optegnelse blev fundet ved ransagningen af Björn Söderbergs lejlighed et par døgn efter, at han kynisk var blevet myrdet af tre unge nazister. Det vides ikke, hvornår Söderberg skrev disse linier, men han havde sikkert ingen grund til at tro, at han skulle blive myrdet netop på grund af disse omstændigheder.

Björn Söderberg havde arbejdet hos Esselte Svanströms i sommeren 1999. Han opdagede da, at arbejdspladsens lokale afdeling af Handelsanställdas Förbund havde valgt en kendt nazist ved navn Robert Vesterlund som tillidsmand. Söderberg havde også reageret på, at Vesterlund havde været klædt i t-shirts med nazistiske symboler, og at han havde spillet white power musik i arbejdstiden.

Söderberg havde henvendt sig til ledelsen og havde gjort opmærksom på forholdene, og han havde også kontaktet Handelsanställdas Förbund samt personer på Arbetaren, organet for syndikalisterne (Sveriges Arbetares Centralorganisation, radikal svensk fagbevægelse). Resultatet blev, at det centrale fagforbund den 6. september havde et møde med lokalafdelingen angående Vesterlund.

Söderbergs reaktion medførte, at Vesterlund blev frataget sine faglige opgaver, og at han blev fyret fra sit arbejde. Massemedierne skrev om dette, men kun nogle få indviede, deriblandt nogle på arbejdspladsen, vidste, at det var Söderbergs oplysninger, der var medvirkende til, at Vesterlund blev udelukket og fyret.

Robert Vesterlund var under efterforskningen mistænkt for anstiften til mordet, men forundersøgelsen blev opgivet, fordi det ikke kunne bevises. Vesterlund er en af de mere kendte nazister i Sverige og står bag et tidsskrift, der hedder Info 14. Vesterlund havde en skudklar pistol på sig, da han, under efterforskningen, blev pågrebet i nærheden af sin bopæl som mistænkt i sagen, og han er blandt andet idømt en fængselsstraf for ulovlig våbenbesiddelse.

Da mordet blev begået, vidste kriminalpolitiet intet om Söderbergs aktiviteter. Motivet til mordet var uforklarligt, der var ingen åbenbare motiver. Söderberg havde tilsyneladende været en imødekommende fyr uden fjender. Efterhånden stod det dog klart, at Söderberg var faldet som offer, fordi han havde haft mod til at reagere og agere mod en repræsentant for den nazistiske ideologi.

Mordet på Björn Söderberg er en af 1990’ernes mest omtalte voldsforbrydelser og forårsagede såvel en enorm politisk reaktion som medieinteresse, især fordi der var så tydelige ideologiske motiver til mordet. Mordet blev betragtet som et angreb på det demokratiske samfund, og det motiverede alle politifolk til at præstere en maksimal arbejdsindsats.

Mordet blev begået af unge mennesker med nazistiske eller højreekstremistiske synspunkter. Mordet efterfulgte og var kulminationen i 1999 på flere andre opsigtsvækkende forbrydelser såsom politimordene i Malexander den 28. maj, bilbombeattentatet i Nacka den 28. juni mod en journalist, der arbejdede mod nazismen, og dennes søn, og hvor gerningsmændenes lignende synspunkter sandsynligvis var medvirkende til, at disse forbrydelser blev begået.


Hvem var Björn Söderberg?

Björn Söderberg blev født i 1958, han var altså 41 år, da han blev myrdet. Han var enlig, og hans nærmeste pårørende var hans far og en yngre bror. Han havde tidligere haft en samlever i halvandet år, og da forholdet blev opløst i oktober 1998, flyttede han til Lövsätragränd 37 i Sätra.

Björn Söderberg var meget samfundsengageret, han var blandt andet engageret i NAFIA, en organisation der arbejder mod de multinationale firmaers salg af modermælkserstatning i u-landene.

Söderberg var aktiv hos syndikalisterne, især som forhandler i forbindelse med faglige spørgsmål. Han var dog ikke ansat men arbejdede som frivillig. Han havde en meget stærk retsfølelse og gav sig ikke, når han mente, at han havde retten på sin side. Söderberg levede et ”rent” liv, han hverken røg eller drak alkohol. Han dyrkede meget sport, blandt andet rugby og var medlem af en rugbyklub. Han og andre medlemmer fra hans hold var i England fra den 30. september til den 4. oktober for at se rugbykampe. Söderberg var en veltrænet mand, han var imod vold, men de, der kendte ham godt, mente, at han ville være i stand til at forsvare sig, hvis han blev overfaldet. Gennem årene havde han haft forskelligt arbejde. Da han blev myrdet, var han dog arbejdsløs.

I sommeren 1999, fra den 29. juni til den 1. september, arbejdede Söderberg på Esselte Svanströms lager i Sätra. Det var der, han kom i kontakt med Robert Vesterlund. Söderberg havde ikke tidligere været aktiv mod nazisme. Mange personer i Söderbergs omgangskreds blev afhørt, men der dukkede ingen andre mulige mordmotiver op end, hvad der tidligere er nævnt her.



Mordet

Kort før klokken 21.00, tirsdag den 12. oktober 1999, blev politiet tilkaldt til den ejendom, hvor Björn Söderberg boede. Söderbergs nabo, der boede øverst i ejendommen, havde hørt skud på trappeopgangen og havde set, at der lå en person på trappen. Politiet ankom til stedet klokken 21.03, og da var den tidsstyrede dørlås slået til. En af husets beboere lukkede politiet ind.

Björn Söderberg var død, da politiet ankom. Han lå på trappen uden for sin helt åbne entredør og var iført sweatshirt, shorts og strømper.

Kriminalinspektørerne Lars Hamrén og Håkan Ström samt artikelforfatteren fra lenskriminalpolitiet blev kaldt til gerningsstedet. Ordenspolitiet havde afspærret stedet og omgivelserne på en rosværdig måde, og afhøringerne af opgangens øvrige beboere var allerede i gang. Nærområdet blev gennemsøgt med politihunde for at lede efter genstande, som gerningsmændene eventuelt kunne have skilt sig af med. Håkan Ström og jeg, sammen med politipræsten Runo Karlsén, fik i løbet af natten den altid svære opgave at skulle meddele dødsbudskabet i dette tilfælde til Söderbergs far og bror.

En ung kvinde – vi kan kalde hende Lotta – der boede i stueetagen i modsatte side af Söderberg, havde hørt højrøstede stemmer ude på trappen og senere løbende skridt og skud. Gennem sin dørspion havde hun set tre personer, der løb op ad trapperne. Hun fik det indtryk, at den forreste blev jagtet af de to andre.



Kvinden havde set, at den ene af mændene havde et våben. To af personerne havde mørkt tøj på, og i det mindste den ene af dem bar en sort kasket, eventuelt med et hvidt mærke foran. En af dem var klædt i en mørk jakke med lys tekst på ryggen. Derefter så hun, at to personer forlod ejendommen, og at de løb til venstre i retning mod en gangsti til Sätra centrum.

Lotta kunne dog ikke identificere nogen af gerningsmændene, da hun ikke havde set deres ansigter.

Efter mordet blev to unge mænd set løbe på stien. To 15-årige drenge, der kom gående fra centrum, mødte mændene og kunne fortælle, at den ene af de to mænd var påfaldende kraftig og bar briller, mens den anden var tynd og mørkhåret.

I Sätra centrum opholdt to unge piger sig, og de kunne fortælle, at de ved 21-tiden havde set to mænd, der småløb direkte gennem centrum. Deres beskrivelse af mændene var i overensstemmelse med de to drenges. Der ligger en stor parkeringsplads, når man er kommet gennem centrum.

I løbet af aftenen og natten foretog politiet en indledende undersøgelse af gerningsstedet. På trappeopgangen blev der fundet ti patronhylstre af kaliber 22 samt en ikke affyret patron af kaliber 32. En kugle fra et våben af samme kaliber blev fundet i en rygsæk i et skab i Söderbergs entre. Den var affyret fra den trappeafsats, hvor offeret lå. Det viste sig senere, at Söderberg udelukkende var blevet ramt af kaliber 22 kugler.

Tre handskeaftryk med mønster blev sikret fra trappeopgangens gelænder.



Efterforskningen

Om morgenen den 13. oktober blev der sat en stor efterforskningsstyrke ind. Arbejdet blev planlagt efter de retningslinier, som er gældende i forbindelse med grove voldsforbrydelser, og hvor der først og fremmest er tale om at sikre det bevismateriale, der findes. Parallelt med dette skal politiet skaffe sig viden om forskellige forhold, om hvem offeret var, hvor og hvornår forbrydelsen blev begået, hvordan det foregik, hvorfor det skete, og hvem der begik forbrydelsen.

Til at begynde med havde politiet således ingen direkte viden om Björn Söderberg som person. Der var tilsyneladende intet i hans baggrund, hvor der kunne findes et motiv til mord. Var det den rigtige person, der var blevet skudt? Hvem havde tidligere boet i lejligheden? Det var nogle af de spørgsmål, der pressede sig på.

Relativ hurtigt fik politiet at vide, at en eller anden havde ringet til Rikspolisstyrelsens pasafdeling den 8. oktober og havde anmodet om at få Söderbergs pasansøgning med foto udleveret. Materialet skulle sendes til Peter Karlsson, Box 365, 114 79 Stockholm.

Politiet havde mistanke om, at navnet Peter Karlsson var blevet benyttet, fordi det er pseudonym for den journalist, der havde været ude for bombeattentatet i Nacka den 28. juni. Postboksadressen 365 tilhører firmaet Brevia, der lejer postbokse ud på Frejgatan.

Det var kendt, at Robert Vesterlund havde adgang til denne boks, hvilket han også bekræftede, da han blev afhørt, men han afviste, at det var ham, der havde anmodet om oplysningerne. Postboksen blev mest benyttet til hans tidsskrift Info 14. Navnet Peter Karlsson var også adskillige gange blevet benyttet i forbindelse med pasbestillinger, dog til andre postboksadresser. En af postboksadresserne var boks 194, som blev benyttet af to af de mordmistænkte.

Politiet forsøgte at opspore, hvem der havde anmodet om Söderbergs pasansøgning. En person blev anholdt og var under mistanke for medhjælp til mordet, men mistankerne blev ikke bekræftet.

Dagen efter mordet, om eftermiddagen, blev artikelforfatteren kontaktet af sikkerhedspolitiet (Säpo). De ville have at vide, hvem der var blevet myrdet. Et par timer senere ringede sikkerhedspolitiet igen og meddelte, at man sandsynligvis kunne komme med relevante oplysninger. Lederen af efterforskningen, kriminalkommissær Jan-Erik Carlstedt, og jeg blev kaldt til sikkerhedspolitiets lokaler, hvor vi fik oplysninger, der gjorde, at vi indså, at der ville være gode muligheder for at opklare mordet.



Säpos undersøgelser mod Hellekant

Det viste sig, at sikkerhedspolitiet allerede siden slutningen af september havde foretaget undersøgelser mod en ung mand ved navn Hampus Hellekant. Grunden til dette var, at hans navn havde optrådt i en del tidligere opsigtsvækkende efterforskninger. Hellekant havde også haft kontakt med Robert Vesterlund samt med lederen af den kriminelle sammenslutning Brödraskapet.

Under efterforskningen kom det frem, at Hellekant havde forbindelse til Björn Lindberg-Hernlund, Jimmy Niklasson og Daniel Wester (fingeret navn). Man kunne konstatere, at Jimmy Niklasson havde en hvid Volvo 745, en bil, som det senere viste sig, havde været benyttet i forbindelse med mordet.

Den 3. oktober havde Säpo set, at Hellekant ved 17-tiden havde taget undergrundsbanen til Gullmarsplan. Han havde en rygsæk med. Han stod af ved Skanstull for derefter at springe på toget igen. Det blev opfattet, som om Hellekant ville kontrollere, om han blev forfulgt. Han mødte Lindberg-Hernlund og Niklasson på Gullmarsplan. De var kommet dertil i bil. Derefter kørte de i bilen via Fruängens centrum til Frösätrabacken, hvor Lindberg-Hernlund og Hellekant var steget ud af bilen og havde gået rundt i området i 20 minutter. Dette sted ligger kun fem minutters gang fra mordstedet. Denne dag var Björn Söderberg på rugbyrejse til England.

Den 6. oktober mødtes Hellekant og Daniel Wester om eftermiddagen. Derefter kørte Hellekant hjem men forlod sin bopæl klokken 18.35. Han gik hen til en telefonboks uden for Hard Rock Café i krydset Odengatan–Sveavägen, ikke langt fra hans bopæl. Säpo så, at Hellekant løftede telefonrøret. Hellekant havde en fastnettelefon i sin lejlighed samt en mobiltelefon. Derefter gik han ind i 7-Eleven kiosken på den anden side af Odengatan, hvor han ringede til Niklasson fra en kundetelefon.

Hellekant forlod 7-Eleven og gik ind i en telefonboks lige i nærheden, ringede til Lindberg-Hernlund, hvorefter han gik hjem.

Da man sporede den første telefonsamtale, fra telefonboksen, viste det sig, at der var blevet ringet til Björn Söderbergs lejlighed, og at samtalen havde varet i 14 sekunder. Først dagen efter mordet kunne teleoperatøren oplyse sikkerhedspolitiet om modtagenummeret.

Den 12. oktober, morddagen, forlod Hellekant sin bopæl ved 18-tiden. Han havde handsker på og en rygsæk med. Han mødtes med Lindberg-Hernlund og Niklasson på Gullmarsplan. De kørte sammen i Niklassons bil til den samme parkeringsplads på Frösätrabacken som den 3. oktober. Lindberg-Hernlund og Hellekant steg ud af bilen og gik rundt i området.

Da de vendte tilbage, gik turen videre til Älvsjö station, hvor Niklasson hævede penge i en automat klokken 19.12. Derefter kørte de via McDonald’s i Älvsjö til Kristallvägen i Solberga, hvor de parkerede.



Sikkerhedspolitiet afbrød overvågningen klokken 20.35.

Fra Kristallvägen tager det omkring seks minutter at køre til Sätra.

Den 12. oktober havde sikkerhedspolitiet ingen oplysninger om Hellekants telefonopringning til Söderberg den 6. oktober og havde dermed heller ingen forklaring på turene til Frösätrabacken. Da sikkerhedspolitiet afbrød overvågningen, havde de altså ingen anelse om, hvad der var i gærde. Der havde ikke været tale om døgnovervågning af Hellekant.

Vi mistænkte med god grund Hellekant, Lindberg-Hernlund og Niklasson for igen at have kørt til Sätra og begået mordet. Beskrivelsen af en af de flygtende mænd passede temmelig godt på Lindberg-Hernlund.

Chefanklager, Jan Danielsson, nuværende chef for sikkerhedspolitiet, besluttede at anholde Hampus Hellekant, Björn Lindberg-Hernlund og Jimmy Niklasson som mistænkt for mord. De blev alle tre anholdt om aftenen den 14. oktober ved en tidsmæssig koordineret politiindsats.

Nu blev efterforskningsgruppen udvidet betydeligt, og der blev indledt et frugtbart samarbejde med lenskriminalpolitiets øvrige afdelinger samt med sikkerhedspolitiet.



Personerne

Hampus Hellekant var 23 år, da mordet blev begået. Han boede i en lejlighed på Hagagatan i Vasastan. Han havde hemmelige personoplysninger, og på døren stod der ”Johansson”. Han var tilmeldt folkeregisteret på boks 80 hos Brevia på Frejgatan og havde tidligere været tilmeldt på boks 194. Hellekant læste på universitetet. Han var medlem af en skytteforening og havde taget en del prøver for at få jagtlicens. Han havde aftjent sin militærtjeneste hos P 10 i Strängnäs. Han nærede højreekstremistiske synspunkter og havde beskæftiget sig med at indsamle oplysninger om adskillige personer på venstrefløjen, hvilket senere kom frem, da politiet undersøgte hans computer.

Til at begynde med var Hellekant chokeret over anholdelsen. Han medvirkede under afhøringerne, men det virkede, som om han forsøgte at bortforklare de fleste af de graverende omstændigheder. Han fortalte, at Lindberg-Hernlund havde givet ham besked på at ringe til Söderberg.

Björn Lindberg-Hernlund var 22 år og boede hjemme hos sine forældre på Värmdö. Han havde en baggrund som såkaldt skin-head og nærede højreekstremistiske synspunkter.

Da mordet blev begået, var han netop blevet ansat hos et grossistfirma i Årsta. Han havde tidligere arbejdet på Esselte Svanströms lager i Sätra. Han holdt op på denne arbejdsplads den 30. juni og arbejdede altså i to dage på samme arbejdsplads som Söderberg. Han havde fået jobbet gennem sin kammerat Robert Vesterlund. Lindberg-Hernlund var bestyrelsesmedlem i et aktieselskab, hvor en kendt højreekstremist, der var blevet dømt for racisme, og som stod bag Svenska Motståndsrörelsens blad, Folktribunen, var formand.

Lindberg-Hernlund var også stærkt påvirket af anholdelsen. Man kunne dårlig komme i kontakt med ham, og han sagde ikke meget under afhøringerne.

Jimmy Niklasson var 20 år, da mordet blev begået og temmelig ukendt i politimæssig sammenhæng. Han boede i en lejlighed på Bandhagen, men han var også registreret på en postboksadresse. Han havde tidligere haft postboks 194, den samme som Hellekant. På tidspunktet for mordet læste han ved Komvux. Også Niklasson nærede højreekstremistiske synspunkter. Han var den eneste af de tre, der havde kørekort og egen bil. Under afhøringerne var Niklassons svar som regel: ”Ingen kommentarer”.

Daniel Wester var 21 år og kammerat med de mistænkte og også med Robert Westerlund. Han havde også kontakt til den kriminelle gruppe, Brödreskapet. I en senere fase af efterforskningen blev han mistænkt for medhjælp til mord, da man havde mistanke om, at han havde deltaget i planlægningen og også havde forsynet de andre med ammunition inden mordet. Da politiet foretog en ransagning hos ham, fandt man nemlig en patron, der viste sig at have mærker, der stemte overens med den patron af kaliber 32, der var blevet fundet på Söderbergs trappeopgang. Mærkerne var enten opstået ved, at patronerne var blevet anbragt i et våben eller havde været anbragt i et genladningsværktøj, hvilket kan give lignende mærker.

Wester var varetægtsfængslet flere gange, men mordmistankerne mod ham i denne sag førte ikke til noget. Han er derimod dømt for ulovlig våbenbesiddelse.

Det er værd at bemærke, at politiet fandt genladte patroner både hos Daniel Wester og Robert Vesterlund.

Statens Kriminaltekniska Laboratorium (SKL) kunne konstatere, at hylstrene var blevet kastet ud af et våben, der var blevet brugt til mordet på restaurant Broder Tuck på Götagatan den 9. juli 1998. Offeret hed Dragan Kovac!



Efterforskningen fortsætter

Det fremgik af den retsmedicinske undersøgelse, at Söderberg var blevet ramt af mindst syv skud i hovedet og på kroppen, at tre skud var gået gennem hans venstre underarm, at skuddene var blevet affyret helt eller skråt fremad, samt at han var død umiddelbar efter på grund af blødninger efter to skud i bughulen, samt at døden var blevet fremskyndet på grund af skud i hovedet.

Mordvåbnet var, ifølge SKL, en pistol af fabrikatet Unique DES69, kaliber 22, et kendt våben i forbindelse med sportsskydning. Det skulle senere vise sig, at denne oplysning var meget vigtig for efterforskningen, selv om ingen af de våben, der blev brugt ved mordet, blev fundet. Det andet våben, der blev benyttet, var en revolver.



Ransagninger

Da politiet ransagede kælderen i den ejendom, hvor Hellekant boede, blev det opdaget, at der var blevet affyret skud dernede. En eller anden havde stået to forskellige steder og skudt. Der blev fundet femten kugler og tre patronhylstre. Man kunne ikke tidsbestemme, hvornår skuddene var blevet affyret.

Det viste sig, at to af patronhylstrene var affyret med det samme våben, som de ti hylstre, der var blevet fundet på gerningsstedet. Også i Hellekants lejlighed blev der fundet patronhylstre, der var affyret med mordvåbnet. Det var selvfølgelig meget belastende oplysninger for Hellekant, der oplyste, at han flere gange havde lejet sin lejlighed ud til personer, som han ikke ville oplyse navnene på.

I lejligheden blev der også fundet ammunition, tåregasspray og et gevær, der var anmeldt som stjålet. Der var også en militærjakke med navneskilte, hvor der stod ”Kryptør P 10 – Sions Banemand, IT-kriger P 10 Hellekant”. Der blev endvidere fundet en stor mængde papirer, der viste, at Hellekant havde beskæftiget sig med at indhente oplysninger fra åbne kilder om forskellige personer, flere pasansøgninger på personer, oplysninger fra domme afsagt i byretten i Stockholm, billeder af personer, der poserede med våben. Men der skulle dukke mere op, og det havde han vanskeligere ved at forklare.

Da man analyserede Hellekants computer, kom det frem, at han den 28. september via ICQ, et populært chatprogram, havde bedt sin kammerat Linus om at ”passe på min Des 69’er et stykke tid”. Derved fik man bekræftet misiankerne om, at Hellekant havde været i besiddelse af netop et sådant våben, som var blevet benyttet ved mordet. Den 24. august havde Hellekant skrevet til Linus:

”Jeg overvejer at gå ned i kælderen og fyre løs… men for helvede… at gøre rent bagefter er røvhårdt”.

Denne samtale passede med skyderiet i kælderen. Den 5. oktober skrev Hellekant:

”Jimmy bliver kaldt Jimmy the Saint (Helgenen), fordi han ser så satans uskyldig ud, når han kommer kørende i sin hvide Volvo. Der er bare det, at det store bagagerum kan rumme lig, tyvekoster, oversavede haglgeværer, elefanthuer, steroider, økser, lægtehammere og tape.”

Det var ikke vanskeligt at regne ud, at der var tale om Jimmy Niklasson.

Det kunne også konstateres, at Hellekant på et tidspunkt mellem den 27. september og den 4. oktober havde søgt på navnet Björn Söderberg på Internettet. Han havde også nogle timer efter mordet og umiddelbart efter opkoblingen til Internettet, været inde på Aftonbladets og Dagens Nyheters websider, der begge havde omtalt mordet på en 40-årig mand i Sätra.

I Hellekants computer var der masser af oplysninger og billeder om venstreorienterede, politikere, kendte personer og andre. Når han kommunikerede på computeren kaldte han sig for ”Triskelon”, der er navnet på en trebenet svastika, som blandt andet bliver benyttet af det sydafrikanske nazistparti AWB, Afrikaaner Weerstandsbewegung. Triskelon var blevet brugt 25.000 gange som brugeridentitet på computeren!

Selv garvede kriminalbetjente blev rystede over computerens indhold, der var præget af nazisme, racisme, jødehad, menneskeforagt, våben- og voldsfiksering.

Hvordan kunne en ung mand som Hellekant, der tilsyneladende var velbegavet og med en god baggrund, bruge sin tid på sådan noget?

Han fortalte, at han havde købt computeren i juni 1999 af en kammerat, som han ikke ville oplyse navnet på, og på det tidspunkt havde dele af indholdet allerede været på computeren.

Triskelon havde sin egen hjemmeside, og der præsenterede han blandt andet sig selv på følgende måde:

”Interessen er research, våben og konspiration. Andre interesser er at surfe på Internettet og kommunikere med mennesker, der er ligeså suspekte som jeg selv. Musik, som jeg lytter til, er klassisk, rock, pop og diverse white power musik, først og fremmest Skrewdriver og Storm. Vil gerne være anonym og værner om mit privatliv.”

I computeren lå der også et billede, hvor Hellekant, med delvis maskeret ansigt gør nazihilsen. Dette billede har massemedierne offentliggjort utallige gange, og billedet vil forfølge Hellekant i lang tid fremover – selv om han har sagt, at billedet egentlig blev taget for ”sjov”.



Hos Jimmy Niklasson blev der fundet en pistol af kaliber 22, en pump-gun, et amerikansk militært maskingevær, elektriske sprænghoveder samt ammunition.

Niklasson sagde, at han opbevarede våbnene for en kammerat. Der blev i øvrigt også fundet elefanthuer og overall.

Politiet fandt også nummerpladeoplysninger på blandt andet politiets biler og oplysninger om personer, der var dømt for seksualforbrydelser. Der var også en masse nazistisk litteratur i lejligheden.

Der var også en udskrift af en brugeridentitet til Internettet. Niklassons password var ”88SMR14”. I nazikredse benytter man ofte talsymboler. Disse tal skal læses: 88 = Heil Hitler, SMR er forkortelsen på Svenska Motståndsrörelsen; 14 henviser til et citat af den amerikanske nazist David Lane og lyder i dansk oversættelse: ”Vi skal sikre vores folks eksistens og en fremtid for vores børn.”

Der blev fundet en handske, kun den venstre, der i mønster og type stemte fuldstændig overens med de aftryk, der var blevet afsat på gelænderet på mordstedet. Den højre handske manglede. Det viste sig, at alle tre mistænkte var højrehåndede.

Niklassons bil blev undersøgt, og der blev fundet samme slags ammunition, som var blevet benyttet ved mordet, en kasket, der stemte overens med vidnet Lottas beskrivelse, flere eksemplarer af en avisartikel, der fortalte om journalisten, der var blevet udsat for et bombeattentat i Nacka, samt pasoplysninger på en familie, der ejer en guldsmedeforretning på Östermalm.

Der blev ikke fundet våben eller ammunition hos Björn Lindberg-Hernlund, hvilket ikke var så mærkeligt, da han boede hjemme hos sine forældre. På hans værelse var der dog tøj, faner og andet med nazistiske symboler samt en baseballkølle med et præget kelterkors og inskriptionen ”pro patria” (for fædrelandet).



Andet

Da mordet på Björn Söderberg fik så stor opmærksomhed, opstod der en del efterforskningsmæssige bieffekter. Der blev foretaget risikoanalyser angående andre fremtidige ofre. En hel del personer anmeldte, at de havde været udsat for forskellige former for trusler, per telefon, brev og endda e-mail, hvor man kunne have mistanke om, at det var sympatisører med de mistænkte, der stod bag.

Det mest alvorlige skete kort før julen 1999, hvor politiet fik oplysninger om, at man i nazistiske kredse havde vidt fremskredne planer om at anbringe en bombe i den ejendom, hvor Björn Söderberg havde boet. Det var hensigten at gøre eventuelle vidner, der kunne identificere gerningsmændene, tavse. Politi og vagtselskab overvågede gennem flere måneder ejendommen og det omkringliggende område. Vidnet Lotta fik speciel bevogtning i lang tid fremover, og sikkerhedsforanstaltningerne omkring andre vidner blev også forstærket.



Anklagen

Den 1. marts 2000 blev de tre mistænkte anklaget for mord. Assisterende chefanklager Eva Finné fandt, at de tre i fællesskab og i fuld enighed havde begået mordet. De skulle alle tre betragtes som dybt involverede i mordet, og hvis de havde delt arbejdsopgaverne imellem sig i slutfasen, så en havde været chauffør og kørt for de andre, gjorde det ikke denne mindre skyldig.

Alternativt krævede chefanklageren, at de tre mænd skulle dømmes for medhjælp til mord, da de i perioden fra september til den 12. oktober havde fremmet handlingen ved blandt andet at have indhentet oplysninger om Söderberg, kontrolleret om han var på sin bopæl, foretaget rekognosceringsture i området, fremskaffet våben og ammunition samt kørt eller fulgt gerningsmanden til og fra gerningsstedet.

De blev også anklaget for forberedelse til groft røveri. Grunden til dette var, at politiet hos Hellekant havde fundet optegnelser, med navn og personnummer samt fuldstændige adresser, på en familie, der havde en guldsmedeforretning på Östermalm. Som tidligere nævnt var der fundet pasoplysninger på denne familie i Niklassons bil. Disse pasoplysninger var der blevet anmodet om den 8. oktober. Hos Niklasson var der blevet fundet udstyr og våben.

Den 2. oktober havde sikkerhedspolitiets folk set Hellekant og Lindberg-Hernlund gå rundt i nærheden af guldsmedeforretningen, og alt dette kunne kun opfattes som rekognoscering inden et røveri.

Niklasson blev også anklaget for grov overtrædelse af våbenlovgivningen og for dopingkriminalitet.



Underretten i Stockholm

Retssagen foregik i sikkerhedssalen i underretten i Stockholm og blev fulgt af et stort opbud fra massemedierne.

De tiltalte nægtede indblanding i mordet.

Hellekant påstod, at han ikke havde været i Sätra på mordtidspunktet. Han havde ringet til Björn Söderberg den 6. oktober, fordi en kammerat havde bedt ham om at gøre det, men han oplyste ikke Lindberg-Hernlunds navn i underretten.

Lindberg-Hernlund fortalte – hvilket vakte stor opstandelse – at han havde været i trappeopgangen, da mordet blev begået. Han havde været der sammen med to personer, hvoraf den ene var helt ukendt for ham. De var der for at tale med en mand angående et lokale, og han selv var der, hvis manden skulle lave ballade.

De tre mænd var gået øverst op og havde ringet på en dør. En mand, som han forstod var Söderberg, havde åbnet døren. Den ukendte kammerat havde stillet nogle spørgsmål, hvorefter Söderberg var blevet aggressiv og havde smækket døren i. En af dem havde råbt nogle uforskammetheder ind gennem Söderbergs brevsprække, hvorefter de gik ned ad trapperne igen. Da de var kommet næsten ned, kom Söderberg ned efter dem. Ifølge Lindberg-Hernlund var Söderberg i underbukser. Söderberg råbte og skreg. Der opstod en voldsom ordveksling, hvorefter Söderberg vendte om og løb op ad trappen.

En af de mænd, der var sammen med Lindberg-Hernlund, løb efter. Han hørte råb og ballade. Den anden i gruppen gik også op ad trappen. Derefter hørte Lindberg-Hernlund pludselig nogle smæld som skud fra et våben. Han havde ikke vidst, at en af dem havde våben med. Derefter kom de to andre ned ad trapperne og sagde:

– Det er noget lort!

De løb ud af huset. Han løb mod Sätra centrum og tog derefter hjem. Han ville ikke fortælle hvordan.

Niklasson sagde, at politiets iagttagelser var rigtige men ikke noget om hvem, der var kørt med i hans bil. Efter at have parkeret bilen ved Kristallvägen, var han kørt ind til Stockholm centrum, og ikke tilbage til Sätra som politiet påstod.

Underretten kom frem til, at Björn Söderberg var blevet dræbt af skud på trappen affyret af en eller to mænd. Retten fandt det ikke helt klarlagt, hvad der var gået forud for skyderiet. Det virkede ikke sandsynligt, at Söderberg skulle begynde at løbe op ad trappen uden at være blevet truet. Handlingen skulle betragtes som mord og ikke som drab, sådan som Niklasson havde gjort gældende.

Underretten fandt, at forfølgelsen op ad trappen med trukket våben, som derefter blev affyret mod Söderberg, samt at denne tilsyneladende havde forsøgt at beskytte sig, ikke skulle betragtes som mindre groft, som er nødvendigt, hvis handlingen skal bedømmes efter den mildere grad ”drab” og ikke som ”mord”.

Lindberg-Hernlunds påstand om, at han ikke havde deltaget i skyderiet, kunne underretten ikke uden videre se bort fra. Der var en del, der talte for, at også Hellekant havde været på trappen i forbindelse med mordet.

Retten fandt det dog ikke hævet over enhver rimelig tvivl, at denne havde deltaget i skyderiet på en sådan måde, at han skulle betragtes som gerningsmand. Det blev ikke fundet bevist, hvem der havde begået mordet.

Underretten dømte samtlige tiltalte for medhjælp til mord. Hellekant og Lindberg-Hernlund blev hver idømt seks års fængsel. Niklasson blev idømt fire år og seks måneders fængsel, hvilket inkluderede grov overtrædelse af våbenloven. Anklagen for forberedelse til groft røveri blev ikke fundet bevist.

Noget, som mange fandt overraskende, var, at underretten gennem dommen ikke havde taget hensyn til, at patronhylstre, der var affyret med mordvåbnet, var blevet fundet hos Hellekant i hans kælder og lejlighed.

Såvel anklageren som de tiltalte appellerede dommene til landsretten.



Landsretten

Heller ikke landsretten, hvor vicechefanklageren Kerstin Skarp repræsenterede anklagersiden, fandt, at man helt kunne klarlægge, hvad der var gået forud for nedskydningen af Björn Söderberg. Landsretten konstaterede, på baggrund af fundene i Hellekants kælder, på hans bopæl og computer, at Hellekant havde været i besiddelse af det våben, som Söderberg blev myrdet med. Man fandt det også bevist, at de tre tiltalte umiddelbart inden mordet var kørt i Niklassons bil til området omkring Lövsätragränd.

Landsretten troede ikke på Lindberg-Hernlunds oplysninger om, at der havde opholdt sig endnu en mand på trappeopgangen på mordtidspunktet. Retten fandt, at det var Hellekant og Lindberg-Hernlund, der havde været der og idømte disse hver elleve års fængsel som gerningsmænd til mordet.

Da landsretten ikke fandt det bevist, at de havde til hensigt at skyde Söderberg, da de kørte til stedet, blev Niklasson idømt tre års fængsel for beskyttelse af kriminelle, da han havde været indforstået med, at de to andre havde medbragt våben og ammunition. Derudover fandt retten, at han havde fremmet handlingen ved at køre Hellekant og Lindberg-Hernlund fra Sätra, selv om han havde fået at vide, hvad der var sket.

Derudover blev de tre mænd dømt for forberedelse til groft røveri.

Landsrettens dom indeholdt en alvorlig fejl, da det blev påstået, at Björn Söderbergs omtalte pasansøgning blev fundet ved ransagningen hjemme hos Hellekant. Der blev ikke fundet en sådan ansøgning hjemme hos nogen af de tiltalte.

Den 27. september 2000 meddelte Högsta Domstolen, at man afviste sagen.

Som følge deraf blev landsrettens domme stadfæstet.



Slutord

Efterforskningen af mordet på Björn Söderberg var i sig selv ikke særlig kompliceret. Der sker fejltagelser og fejlprioriteringer i alle efterforskninger – også i denne – uden at det nødvendigvis påvirker slutresultatet.

I denne sag var der tale om en omfattende og gedigen efterforskning, der til sidst kunne fremlægges for anklageren.

Underretten og landsrettens domme har været udsat for mange eksperters vurderinger og kommentarer. Kun gerningsmændene ved, hvad der præcist foregik på trappeopgangen.

Personlig er jeg af den opfattelse, at landsrettens bedømmelse ligger tættest på ”sandheden”, men at den ene af gerningsmændene er mere skyldig end den anden.

Mordet på Björn Söderberg ville sandsynligvis ikke være blevet opklaret, hvis ikke sikkerhedspolitiets intuition havde fået dem til at overvåge Hellekant. Ifølge min opfattelse ville mordet ikke kunne være forhindret, selv om de havde fortsat deres overvågning efter klokken 20.35 den 12. oktober 1999.

Efterforskningen ville heller ikke være gået så let uden kompetente anklagere, politifolk, teknikere, computereksperter, registratorer, analytikere og administrativt personale. Resultatet var et produkt af et godt holdarbejde, som det var en fornøjelse at få lov til at være en af holdlederne for.

De tre skyldige havde sikkert ikke forestillet sig, at deres handling skulle få så meget opmærksomhed, eller at Björn Söderbergs navn for altid vil blive forbundet med kampen mod nazismen.

Ved at begå mordet modarbejdede de tre højreekstremister deres eget og ligesindedes mål.

Måske kan det være en lille trøst for os andre…

Ingen har ret til at berøve et andet menneske livet. Ingen havde ret til at myrde Björn Söderberg.

Mord og vold er altid lige modbydeligt.








Bilbombe kvæstede politimand for livet


Af kriminalkommissarie Tony Pallon-Feldskow, Malmö.



Onsdag den 30. juni 1999 begyndte som en almindelig dag for to af Malmös politimænd. Efter en stille morgentjeneste fra klokken 06.00 til 13.00 havde de nu nattjeneste og mødte klokken 21.00 ved udrykningsenheden på nærpolitistationen Centrum i Malmö.

Det begyndte med de normale rutiner med afløsning og information om, hvad der var foregået i de seneste timer. De skulle være på arbejde indtil klokken 06.00 næste morgen.



Dan var 44 år og Hans 36, begge rutinerede politimænd, der havde kørt hundredvis af patruljer sammen. Der var ikke så meget at lave denne onsdag aften. Politiradioen var tavs i lange perioder, og de kørte langsomt gennem Malmös gader i patruljevogn 1950.

I Rosengård måtte de hjælpe til i forbindelse med et knivslagsmål, og senere på aftenen undersøgte de et mystisk brag ved Pildammarna.

I havneområdet var der ”street racing”, ulovlige billøb, på Hemsögatan, og de to politimænd kørte engang imellem derned for at sørge for, at det ikke blev alt for livligt. Det havde desværre vist sig at være helt umuligt at komme disse ulovlige billøb i havneområdet til livs. Det havde vist sig at være fuldstændig omsonst at bringe en masse mennesker ind til afhøring, da arrangørerne hurtigt iværksatte løb på en anden gade, der er endnu mere uegnet med hensyn til trafiktæthed og beliggenhed.



Det havde vist sig at være mindre risikofyldt for såvel de konkurrerende som for tilskuerne at holde det hele under en vis kontrol gennem regelmæssige tilsyn.

Ifølge de oplysninger, som politiet havde fået, standsede det hele, både løbene og de væddemål der blev indgået i tilslutning til løbene, så snart en patruljevogn nærmede sig området.

Dan og Hans skønnede, at der denne aften, en varm og smuk aften, var cirka 2.000 tilskuere på stedet.

Hos LKC, Länskommunikationscentralen, var der også stille. Langt mellem telefonopringningerne og ikke så meget kommunikation over politiradioen. Mange af Malmös borgere var allerede begyndt deres ferie, og andre var flyttet ud i deres sommerhuse eller campingvogne på Falsterbonäset eller ud til campingpladsen på Habo Ljung.


Den luskede optakt

Klokken 23.56 blev en telefonopringning stillet videre til LKC. Efter stemmen at dømme var der tale om en mand, der fortalte, at han havde været vidne til et biltyveri. Der var tale om en Opel Ascona med Banverkets logo, der holdt parkeret ved Hydro-tanken på Blidögatan nede i havnen.

Manden virkede rolig og afbalanceret men dybt optaget af det, han havde overværet. Det virkede, som om han kendte politiets rutiner og jargon, hvilket blandt andet fremgik af den måde, han brugte ord og vendinger, som er typiske for politiets interne måde at kommunikere på. Han ville ikke fortælle, hvad han hed, eller hvor han ringede fra.

To minutter senere og umiddelbar efter samtalen kaldte LKC patruljevogn 1950, der befandt sig nærmest det aktuelle område, og gav Dan og Hans til opgave at køre til Blidögatan for at se efter den formodede stjålne bil. De påtog sig opgaven og kørte straks til havneområdet. Endnu en patruljevogn fik besked på at køre til Hydro-tanken på Blidögatan for at være behjælpelig, hvis det blev nødvendigt.

Dan og Hans nåede hurtigt frem til stedet, hvor de først fik øje på en bil af mærket Opel, som de imidlertid hurtig indså ikke var interessant i denne sammenhæng. På Blidögatan så de på afstand en rød Opel Ascona, der holdt parkeret cirka 50 meter fra Hydro-tankens benzinstandere og så tæt på et cirka to meter højt ståltrådshegn omkring benzintanken, at det ville være nærmest umuligt at komme ind på bilens forreste passagersæde.

Der var ingen at se, men de to politifolk foretog alligevel en mere indgående undersøgelse af området. Dan i nærheden af Asconaen med en lommelygte og Hans med en strålekaster i det ydre område.

Dan kontrollerede først Asconaen på passagersiden, hvor det var svært at mase sig ind mellem hegnet og bilen. Allerede da så han, at bilens ratlås lå mellem de to forsæder, et tydeligt tegn på at den var blevet kortsluttet og stjålet. Da han derefter kontrollerede Asconaen ved førersædet, kunne han tydeligt se, at der var blevet pillet ved ledningerne der, hvor ratlåsen normalt er anbragt, hvilket overbeviste ham om, at bilen var blevet stjålet. Så vidt Dan kunne se, var alt andet inde i bilen i orden.

Han bemærkede desværre ikke den tynde kobbertråd, der forbandt døren på chaufførsiden med noget, der lå skjult under ratlåsen mellem forsæderne.

Nu var den anden patruljevogn, som LKC havde sendt til stedet, ankommet, og de fire politimænd blev enige om, at Dan og Hans skulle foretage en nærmere kontrol af Asconaen og rapportere sagen videre. Den anden patruljevogn ville forlade stedet for at genoptage deres patruljering. Hans rapporterede til LKC, at Asconaen var stjålet.



Et øredøvende brag

Dan går igen hen mod den stjålne bil, og Hans stiger ud af patruljevognen og går hen mod Asconaens bagende. Da Hans er cirka to meter fra Asconaens bagende, er Dan nået hen til døren i chaufførsiden, han tager godt fat i håndtaget og river døren op.

Lyden er øredøvende, og en gigantisk svampeformet ildsøjle slår op over området. Titusindvis af små metal- og glasstykker hvisler gennem luften. Hans bliver slynget adskillige meter bagover og lander på ryggen med masser af små sår over hele kroppen. I nogle sekunder mister han fornemmelsen af tid og sted men er instinktivt hurtigt koncentreret igen og kan konstatere, at han i nuet hverken kan se eller høre.

Han blinker fortvivlet og får synet tilbage, om end noget sløret. En splint havde ramt ham i øjet, og det var blod, der til at begynde med forhindrede ham i at se.

Han kommer på fødderne og rapporterer straks, hvad der er sket til LKC, der sender politi og ambulancer til stedet. Dan, der står godt en meter fra eksplosionens centrum, bemærker først et skær på bilens instrumentbræt, hører samtidig et voldsomt brag, ser et stærkt lysskær og bliver med voldsom kraft slynget op i luften samtidig med, at han mister bevidstheden.



Han kommer til bevidsthed igen og finder sig selv stående på vaklende ben, mens han basker med armene for ikke at falde.

Dan kan mærke, at han er varm i ansigtet, og at han er blød over hele ansigtet og på overkroppen. Han oplever det, som om han kæmper for sit liv, en dødskamp, hvor mange tanker hurtigt hvirvler gennem hovedet på ham, om familie og pårørende og om for hver en pris at overleve og komme væk fra stedet, hvis der skulle komme endnu en eksplosion.

– Jeg skal bevæge mig. Jeg skal bevæge mig, siger han hele tiden til sig selv og kan samtidig mærke, at han bliver mere og mere varm i ansigtet og på kroppen og oplever også, at han ikke kan se. Han opfatter, at der bliver talt til ham, og at han bliver ført væk fra bilen.



Tøjet i brændte strimler

Da Hans har rapporteret til LKC, koncentrerer han sig om sin kollega Dan, der vaklende og med baskende arme forsøger at holde sig på benene. Dan er helt sortbrændt på forsiden af kroppen, og hans tøj hænger i brændte strimler på ham.

På dette tidspunkt er den patruljevogn, som de netop havde talt med, nået frem til stedet igen og hjælper Hans med at få Dan hen til patruljevognen, hvor han må vente på ambulancen, der hurtigt når frem.

Hans kører den delvis ødelagte patruljevogn væk, så den ikke bliver yderligere ødelagt, hvis der skulle komme endnu en eksplosion. Han kan konstatere, at der ikke er meget tilbage af Asconaen, og at forskellige vragdele er spredt ud over hele det område, som han kan se.

Billøbene på Hemsögatan var blevet afsluttet omtrent samtidig med, at eksplosionen skete, og nogle hundrede af de mennesker, der havde befundet sig på havneområdet for at se løbene på Hemsögatan omkring 400 meter derfra, blev lokket til stedet, men de forsvandt fra området delvis i panik.



Området bliver afspærret

Kort efter ankom flere patruljevogne og ambulancer til stedet. De kvæstede politimænd blev kørt afsted i ambulancerne, og politiet afspærrede straks det område, der var berørt af eksplosionen. Området var meget større end, man troede til at begynde med.

Politiet noterede navnene på alle samt registreringsnumre på de biler, der forlod området.

Allerede samme nat begyndte lenskriminalpolitiet i Malmö efterforskningen. Alle der, ifølge politiets oplysninger eller som ifølge andre oplysninger, havde befundet sig i området, blev afhørt angående deres iagttagelser i løbet af aftenen.

Politiet modtog ingen spontane oplysninger eller henvendelser i løbet af aftenen og natten. Lenskriminalpolitiet analyserede alle forhørsresultaterne. Politiet kunne temmelig hurtigt konstatere, at flere personer havde set en sølvgrå BMW, der havde holdt parkeret på et mærkeligt sted under en viadukt cirka 400 meter fra gerningsstedet. Nogle havde opfattet det som en politikontrol og syntes, de havde set en civilklædt person dirigere trafikken i nærheden af bilen.



Attentatet rettet mod politiet

Kriminalpolitiets tekniske eksperter begyndte deres arbejde med at finkæmme bilen og området omkring den i jagten på fingeraftryk og andet, der kunne føre politiet frem til den eller de, der stod bag attentatet, der tydeligvis havde været rettet mod politiet.

Bilen var desværre begyndt at brænde efter eksplosionen, hvilket ellers er ualmindeligt i sådanne situationer. Dette havde medført, at eventuelle fingeraftryk helt eller delvist var blevet ødelagt eller brændt af.

Kobbertråden og dørhåndtaget, som den var fæstnet til, blev fundet på jorden cirka 15 meter fra bilen, vinkelret på bilens side. Da der var god grund til at tro, at den, der havde bundet kobbertråden fast til håndtaget, havde afsat sine fingeraftryk der, blev håndtaget grundig undersøgt – dog uden resultat.

En af fingeraftrykseksperterne måtte tage håndtaget og kobbertråden med til New Scotland Yard i London for, hvis det var muligt, at få eksperthjælp der. Men det viste sig også at være forgæves. Svensk ekspertise står åbenbart på det samme høje niveau som de bedste i verden.

Gulvmåtten af gummi i chaufførsiden var smeltet sammen til en klump. Der fandt teknikerne resterne af den tændsats, der havde udløst eksplosionen. Men heller ikke der fandt man nogle fingeraftryk.

På en græsplæne cirka 41 meter fra bilvraget fandt politiets teknikere en skulderstrop og en knap fra Dans skjorte.

Bilens tag var flået af som låget på en konservesdåse og var havnet 35 meter væk. Bilens forrude, som var fløjet over det høje ståltrådshegn omkring benzintanken, lå smadret men stadig delvis sammenhængende på nogle bjælker 75 meter fra bilen. Et af sidespejlene blev fundet 100 meter væk.

Disse og andre oplysninger blev givet videre til Försvarets forskningsanstalt (FOA), så de kunne bedømme ladningens størrelse og styrke.

Prøvesprængninger viste blandt andet, at en bilbombe af denne type ikke altid resulterer i, at alt i bilen brænder op, hvilket ville give betydelig større mulighed for at sikre fingeraftryk, DNA-materiale og andre spor efter gerningsmanden.



Hvem stod bag attentatet?

I begyndelsen af efterforskningen var der naturligvis mange, der spurgte sig selv, om hvem der ville kvæste, ja dræbe, politifolk. Da forbrydelsen var begået ved at minere en bil og derefter med en telefonopringning narre politiet til stedet, kunne man drage den konklusion, at forbrydelsen ikke var rettet mod en bestemt politimand men mod politiet som sådan. Den, der ringede, kunne jo ikke vide, hvilken patruljevogn, der blev sat på sagen.

Under den indledende efterforskning var det naturligt at spekulere på, om der kunne være enkeltpersoner eller grupper i Malmö, der ville kvæste eller dræbe politifolk og derved ramme politiet og samfundet som helhed.

Det var af stor interesse at spore den opringning, som LKC modtog den 30. juni klokken 23.56.

Det viste sig at være et temmeligt besværligt arbejde, der tog flere dage ikke mindst fordi opringningen først var kommet til politiets omstilling og derefter var blevet koblet over til LKC. Til sidst blev opringningen sporet til en telefonboks i krydset mellem Idaborgsgatan og Sallerupsvägen i Malmö, flere hundrede meter fra gerningsstedet.

Telefonboksen blev beslaglagt og bragt til teknisk undersøgelse. Det viste sig desværre, at beslaglæggelsen var sket for sent. Telia havde gjort boksen ren et par timer inden, den blev beslaglagt af politiet, og der blev ikke fundet nogle brugbare spor.



Var det Hells Angels?

En nærmere undersøgelse af de personer, der den aften havde befundet sig i det aktuelle havneområde, viste, at politiet kendte nogle af dem, da de tilhørte gruppen omkring Hells Angels, såkaldte hang arounds. Disse fem mænd – mellem 24 og 25 år – er kendt af politiet, og er alle tidligere blevet dømt for blandt andet forskellige former for tyverier og vold. En af dem havde desuden i dagene forinden fået sin bil beslaglagt af politiet, fordi han flere gange var blevet taget i ulovlig kørsel.

Ifølge politiets erfaring kan noget sådant være tilstrækkelig motivation til en form for hævn.

Da det samtidig viste sig, at en af dem ejede en sølvgrå BMW, besluttede efterforskningsledelsen sig til nærmere at undersøge deres gøren og laden den aktuelle aften.

Chefanklager, Karin Henningsson, blev koblet på sagen, og de fem mænd, Fredrik, Jonas, Christopher, Micke og Jörgen blev kaldt ind til afhøring hos politiet. Alle fem blev selvfølgelig afhørt hver for sig af forskellige forhørsledere, og deres forklaringer blev sammenlignet, efterhånden som afhøringerne skred frem.

De nægtede alle fem, at de i det hele taget havde været i havneområdet den aktuelle aften, og der kom ikke noget gennembrud i sagen.

Nogle dage senere foretog politiet en razzia mod en garage i Arlöv. Ifølge politiets oplysninger skulle der foregå en del uregelmæssigheder såsom narkotikahandel og hæleri. Politiet kom uanmeldt til stedet, foretog ransagning og tog samtlige personer, der befandt sig i garagen, med til afhøring. Flere af disse personer tilhørte tidligere nævnte gruppe af hang arounds til Hells Angels.

På anklagerens beslutning fik alle lov til at forlade politistationen, nogle af dem efter at have siddet anholdt et par dage.



Alle havde løjet

Politiet anmodede nu teleoperatørerne om at udlevere samtalelister på de beslaglagte mobiltelefoner for det aktuelle tidsrum. Da man efter nogle dage havde modtaget disse lister, kunne politiet, efter en tidskrævende gennemgang, konstatere, at alle i gruppen, der havde været inde til afhøring, havde løjet om deres gøren og laden om aftenen den 30. juni. De havde alle fem befundet sig i havneområdet. En af ordenspolitiets patruljevogne havde i øvrigt ved patruljering i havneområdet tidligere på aftenen set gruppen, der er udmærket kendt af politiet.

På baggrund af disse kendsgerninger besluttede anklageren, at alle igen skulle hentes til forhør. De fem blev hentet tidligt om morgenen den 21. juli, og der blev foretaget ransagning på deres respektive bopæle samt af Mickes sølvfarvede BMW. I bilen blev der blandt andet fundet en del avisudklip angående bomben på Blidögatan.

Da gruppens medlemmer denne gang hver for sig blev afhørt om, hvor de havde været om aftenen den 30. juni, kunne ingen af dem efter lange og omstændelige forhør afvise, at de havde været i det aktuelle havneområde.

En af dem, Jonas, begyndte til sidst med stort besvær at fortælle, hvem han havde været sammen med, og hvor de havde været. De fortalte hver deres historie om, hvad hver især havde foretaget sig enten alene eller sammen med nogle af de andre, men ingen af forklaringerne lignede hinanden. Alle blev afhørt angående tyveriet af den aktuelle Opel Ascona, der på et tidspunkt i løbet af den 30. juni eller 1. juli var blevet stjålet fra en garage i Malmös centrum. En garage, hvor et par af mændene i øvrigt tidligere var blevet taget i at stjæle fælge og nummerplader fra en bil.

De blev alle anholdt, og anklageren forlangte dem varetægtsfængslet, da hun mente, der var risiko for, at de mistænkte ville kunne ødelægge beviser eller på anden måde vanskeliggøre den fortsatte efterforskning ved for eksempel at ødelægge eller gemme genstande, der kunne tjene som beviser, eller ved at påvirke vidner.

Underretten var af en anden opfattelse og besluttede den 23. juli at sætte alle fem på fri fod.



Anholdt igen

Da det kun var gerningsmændene og et par få indviede politifolk, der kunne vide, hvor i bilen sprængladningen var anbragt, var det nu helt tydeligt, at politiet havde fat i de rigtige personer. Allerede dagen efter attentatet havde politiets teknikere nemlig kunne fastslå det præcise sted for sprængstoffet placering i bilen.

Man skulle altså finde gerningsmanden eller gerningsmændene blandt disse fem. De blev derfor alle anholdt igen. De blev dog alle på nær Christopher, der sad anholdt et par dage, løsladt efter fornyede afhøringer.

Efterforskningen fortsatte dog. Alle i gruppens omgivelser, familier, venner og bekendte blev afhørt, og alle i gruppen blev afhørt igen. En af mændene, Micke, kunne ikke holde til presset. Han syntes, at forbrydelsen, forsøg på mord, var for groft, og at gruppen var gået for langt. Han opsøgte, sammen med sin advokat, selv politiet og fortalte, at han ikke selv havde nogen andel i forbrydelsen, men at han havde været med om aftenen. Han fortalte også, hvem der havde anbragt sprængladningen, et halvt kilo sprængstof, og hvor i bilen det var blevet anbragt.

Micke oplyste også navnet på den person, som gruppen havde købt sprængstoffet af. Han fortalte også, hvad hver enkelt af dem havde gjort, og hvor de havde været.

Micke understregede gentagne gange, at han ikke selv havde deltaget i den kriminelle handling, men at han kun var fulgt med.

Endnu engang blev mændene bragt til afhøring hos politiet. Den mand, som var blevet oplyst som forhandleren af sprængstoffet til gruppen, blev også hentet til afhøring, mistænkt for tyveri og besiddelse af sprængstof med mere.

Denne mand, som politiet kendte fra tidligere på grund af kriminelle aktiviteter, indrømmede anklagerne og fortalte også, at han havde solgt sprængstoffet til et af gruppens medlemmer, Christopher. Han fortalte også, at han havde stjålet sprængstoffet og tændsatsen, da han aftjente sin værnepligt.

Igen blev alle anholdt, og anklageren anmodede om at få dem varetægtsfængslet, men under retsmødet den 17. august løslod underretten dem igen. Der kom efterhånden mere frem, og ved et fornyet retsmøde den 7. september 1999, blev de mistænkte varetægtsfængslet.



Underretten frifinder

Chefanklager Karin Henningsson rejste tiltale mod de mistænkte, og retssagen fandt sted i september 1999. Micke nægtede at udtale sig i underretten. Han påstod, at alt, hvad han havde sagt under de seneste politiafhøringer, var løgn, og at han og hans kammerater var uskyldige.

En majoritet i underretten frifandt alle fem. En af underrettens dommere havde en anden opfattelse og mente, at to af de fem anklagede for attentatet var skyldige. Per blev dømt for tyveri og overtrædelser af våbenloven med hensyn til sprængstoffet.



Det var teknisk bevist, at det sprængstof, som Per havde solgt til Christopher, var samme slags som det, der var blevet brugt ved attentatet på Blidögatan. Politiets teknikere havde også med fuld sikkerhed kunnet påvise, at sprængstoffet havde været placeret i Asconaen præcis på den måde, som Micke senere havde fortalt, at gruppen havde anbragt det.

På baggrund af de telefonsamtaler, som de mistænkte havde ringet fra deres mobiltelefoner den aktuelle aften, var det også helt klarlagt, at de havde opholdt sig i området, hvor attentatet fandt sted. De havde også under afhøringerne fortalt, at det var Mickes sølvfarvede BMW, der havde holdt parkeret i nærheden af gerningsstedet.

Efter løsladelsen fortrød Micke. Han havde det skidt og sagde, at han var parat til at fortælle alt, hvad han vidste.

Dommene blev appelleret, og Micke blev del af et vidnebeskyttelsesprogram, mens man ventede på, at landsretten skulle behandle sagen. Et sådant program indebærer blandt andet, at vedkommende bor i en specielt sikret lejlighed med en speciel alarmpakke, der er koblet direkte til politiet og en kontinuerlig kontakt med en politimand, der hjælper den beskyttede til at leve et så normalt liv som muligt.



Landsretten træffer samme afgørelse

I marts 2000 begyndte retssagen i landsretten. Micke holdt sit løfte og gav en udførlig beskrivelse af begivenhedsforløbet helt i overensstemmelse med, hvad han havde fortalt under den seneste politiafhøring. De tekniske beviser blev fremlagt. De fire andre mistænkte nægtede fortsat.

Majoriteten i landsretten fandt ikke, at man kunne stole på Mickes udsagn, blandt andet fordi han misbrugte cannabis, og frikendte alle fem. To af rettens dommere var af en anden opfattelse og udtalte, at to af de fem skulle idømmes hver otte års fængsel for forbrydelsen.

Sagens anklager, Karin Henningsson, siger, at hun er nødt til at acceptere domstolenes vurdering af bevismaterialet. I løbet af sine tredive år som anklager, har hun naturligvis tidligere oplevet, at et anklageskrift bliver underkendt, men hun har aldrig tidligere været så overrasket over en retsafgørelse som i denne sag. Hun udtrykker dog håb om, at dommene i denne sag ikke vil påvirke politiets tillid til vores domstole i negativ retning. Det ville hun i så fald anse som en farlig udvikling.

Set fra politiets synspunkt er forbrydelsen opklaret og er dermed afsluttet for deres vedkommende. Politiet har ikke fået kendskab til yderligere oplysninger, siden landsretten afsagde sin dom.



Mistede synet

Nogle måneder efter bombeattentatet vendte Hans tilbage til sit arbejde. I dag har han ingen nævneværdige fysiske mén efter ulykken, men han føler stadig et vist ubehag, når han skal agere i lignende sager.

Dan har det betydelig mere vanskeligt. Han har mistet synet på begge øjne og har fået nedsat hørelse. Øjenspecialisterne giver ham dog et vis håb om, at han i nogen grad vil få synet tilbage på højre øje, men at der er tale om en femårsplan med kontroller og operative indgreb for at rekonstruere øjet.

Synet på venstre øje er tabt. I dag, halvandet år efter attentatet, trænger metal- og glasstykker stadig ud af hans krop. Han fjerner dem selv, når de trænger ud gennem huden. En del af splinterne er af en sådan størrelse, at de skal opereres ud. Han gennemgår også en del kosmetiske operationer.

Dan er stadig sygemeldt, men et par dage om ugen kommer han til sin gamle arbejdsplads, hvor han får arbejdstræning. For ham er det vigtigste dog, at han der på den gamle politistation på Davidshallstorg møder og snakker med kolleger.

I dag kan han ikke rose Hans og de andre kolleger nok for deres professionelle måde at reagere på. Det samme gælder også ambulancepersonalet og personalet på Universitetssjukhuset i Malmö, der gjorde alt for at hjælpe ham med at overleve.

At sætte sig ned og tale med Dan om attentatet er, hvor underligt det end kan lyde, en positiv oplevelse. Han er tilsyneladende i fuldstændig psykisk balance og fortæller afslappet og detaljeret om, hvordan han oplevede hvert sekund af attentatet.

Han fortæller ligeså gerne om sin situation i dag, hvordan han træner på en speciel mærket bane hjemme på gårdspladsen i Skurup, hvordan han med hjælp fra lydaviser og lydbøger følger med i det almindelige liv, at han er begyndt at lære blindskrift og som blind at gå med den hvide stok. Sjov og latter er en selvfølgelighed i samtalen. Det er kun, når underrettens og landsrettens domme kommer på tale, at hans kropssprog afslører sindsbevægelse.

Dan har tilsyneladende været i stand til at bemærke stort set alt, hvad der skete med og omkring ham fra selve eksplosionsøjeblikket og indtil, han blev bedøvet på hospitalet inden den første af mange operationer, bortset fra de få sekunder hvor han opfattede sig selv som bevidstløs.

At Dan overlevede følgerne af eksplosionen og er i så god fysisk og psykisk form i dag, skyldes, ifølge ham selv og hans læger, den grundkondition, som han havde opbygget med brydning og andre fysiske aktiviteter. Dan nævner selv situationen umiddelbar efter eksplosionen, hvor hans eneste mål var at holde sig på benene for at overleve.

Han siger, at instinktet og viljen til ikke at give op og falde omkuld er blevet forstærket hos ham i løbet af hans idrætskarriere og ikke mindst som bryder.

I sin ekspertudtalelse i retten sagde den læge, der udtalte sig i sagen, at der ikke var nogen videnskabelig forklaring på, hvordan politimændene havde overlevet attentatet, da sprængvirkningen havde været meget kraftig.

Micke kunne ikke leve under et vidnebeskyttelsesprogram. Han lever i dag i og uden for Malmö og gemmer sig, så godt han kan.

Han satte sin sikkerhed og sit liv på spil for at hjælpe samfundet med at opklare en forbrydelse. Ikke mindst derfor tror politiet på ham, og at han har fortalt hele sandheden om attentatet, men det gjorde majoriteten i landsretten ikke.



Forhøjede sikkerhedsforanstaltninger

Politiet i Skåne blev mere eller mindre påvirket i lang tid efter attentatet. Sikkerhedsforanstaltningerne blev store, i visse sammenhænge måske for store. Det blev mere kompliceret at gennemføre almindelige rutinesager. Især politifolkene ude i marken blev i alle situationer meget mere forsigtige.

Den, der har erfaret, at der er risiko for at miste livet ved en så enkel rutinemæssig sag, bliver naturligvis mere eftertænksom og omstændelig i sit arbejde. Myndighederne startede uddannelser i sikkerhed og strategi og lavede handlingsprogrammer, der skal bruges ved vold og trusler mod politifolk.

I dag er arbejdet vendt tilbage i et mere normalt leje, dog med en noget forhøjet – og velbegrundet – tanke på sikkerheden.

Chefanklager Karin Henningsson samt alle ved politiet, der arbejdede med at opklare denne forbrydelse, lagde deres sjæl i at opklare sagen. Der var et engagement, som man sjældent oplever. Alle gjorde alt, hvad der stod i deres magt for at opklare forbrydelsen. Metoder, der aldrig tidligere er benyttet, blev prøvet. Men alt var forgæves.

Tænk hvis bilen ikke var begyndt at brænde…








Blanke hævekort – virker de?


Af kriminalinspektör Marita Fahlgren, Göteborg.



I eftersommeren 1999 afslørede politiet i Västra Götaland en række bedragerier med hævekort. Det viste sig, at et par samvittighedsløse venner havde skaffet sig adgang til forskellige kontoindehaveres kontonummer og hemmelige PIN-koder, hvorefter de havde programmeret disse ind i ”hjemmelavede” hævekort. Derefter havde de opsøgt et stort antal hæveautomater i blandt andet Vestsverige og havde hævet penge, mange penge…



Politiet i Göteborg stiftede første gang bekendtskab med denne form for bedragerier i eftersommeren 1999. Det var sandsynligvis også første gang, at der foregik en sådan efterforskning i landet. Men det var ikke den sidste – i løbet af efteråret blev der afsløret lignende grupper i Uppsala og Borås…

Der var tale om gerningsmænd, der på forskellig måde havde fået fat i koderne til godtroende kortindehaveres hævekort, hvorefter de havde ”fremstillet” deres egne hævekort, som de hævede pengene med.

De, der blev ramt, var almindelige mennesker, der fik lænset deres konti. Den kendsgerning, at sagsøgerne boede forskellige steder i verden, gjorde ikke sagen lettere for politiet. For at løse de spørgsmål, der handlede om de internationale forbindelser, tilkaldte politiet i Göteborg derfor Europay Internationals sikkerhedschef fra Bruxelles, så han kunne hjælpe politiet med oplysninger og anden viden.

Der er tale om helt blanke – hvide – plastickort, der ikke har nogen tekst hverken på for- eller bagsiden. Den eneste information på disse kort lå i magnetstrimlen. Der er fundet et stort antal af disse kort i hæveautomaternes ”skraldespande”, altså de opsamlingsbokse inde i hæveautomaterne, hvor forkerte kort havner.


En opmærksom tolder

Den 7. september 1999 standsede en tolder ved Danmarksterminalen i Göteborg en Volkswagen Golf, der vakte hans mistænksomhed. Han havde lagt mærke til, at de to mænd i bilen virkede stressede og nervøse. Han bad dem om at åbne bagagerummet og fandt da en æske chokoladekiks, der ikke indeholdt chokoladekiks men penge! Derudover lå der en computer og en pose med skrald i bagagerummet.

Mændene sagde, at de havde haft skraldeposen med, da de rejste fra Göteborg, og at de havde glemt at smide den ud.

Tolderen åbnede garageporten til visitationshallen og bad mændene om at køre bilen derind, hvilket de også gjorde.

Mændene blev sat under bevogtning af to andre toldere, og bilen blev grundigt undersøgt. I bilen blev der fundet en bærbar computer med kortaflæser, penge og en del ”tomme” plastickort med en påklistret firecifret kode samt et Shell bonuskort, der også havde en påklistret etikette på bagsiden. Etiketten havde en firecifret kode.

Toldvæsenet kontaktede Shell, der straks henviste til politiet. Efter at have kontaktet politiet blev Johnny Deniz og Ashor Utay anholdt klokken 12.30.



Trådene redes ud

Ovenstående er indledningen til en historie om, hvordan to mænd i løbet af nogle få dage – perioden strakte sig fra den 31. august til den 5. september 1999 – hævede et meget stort beløb ved hjælp af blanke plastickort, som de havde præpareret med andre menneskers kontinumre og PIN-koder.

Da politiet gjorde op, hvad de havde fundet i bilen, havde der været 73 af sådanne blanke eller ”hvide kort” og Shell bonuskort samt 253.500 danske kroner i kontanter. I en sort toilettaske lå der et cirka 13 centimeter langt plasticrør. I dette rør lå der to stykker papir, der i fortsættelsen blev kaldt for ”faxpapirerne”.

På disse to stykker faxpapir stod der noteret 100 komplette kortnumre med tilhørende PIN-koder.

Ved hjælp af fire disketter, computer og en kortlæser kunne mændene fremstille helt nye kort, når de gamle var brugt. Ved at programmere deres egne blanke kort, lavede de en ny forsyning kort, som de kunne ”arbejde” med.



Første sag i Sverige

Der blev oprettet en gruppe på fire politifolk med forskellige kompetencer, og artikelforfatteren blev udnævnt til forhørsleder. Gruppen måtte starte fra bunden, da der ikke tidligere har været en lignende sag i Sverige.

Beslaglæggelserne i bilen viste, at mændene havde været i Frederikshavn i Danmark, og at de havde boet på SAS Radison Hotel. Politiet i Frederikshavn blev straks kontaktet, og de kontaktede så hotel Radison.

Beslaglagte billetter afslørede, at mændene var rejst fra Göteborg med Seacat den 6. september 1999 klokken 18.10.



Turen til Frederikshavn

Deniz havde i et par dage inden rejsen til Danmark forsøgt at få fat i Utay per telefon, men denne havde svaret, at han var optaget og ikke havde tid til at snakke. Deniz var blevet lidt stødt over dette. Han ringede igen til Utay ved 17.30-tiden den 6. september 1999 og fik fat i ham. Utay fortalte, at han skulle til Danmark, og han tilbød Deniz at komme med. Da Utay ikke har noget kørekort, var Deniz klar over, at vennen havde brug for en chauffør. Utay tilbød at betale rejse og ophold. Kort efter, umiddelbart inden færgens afgang, samlede Deniz Utay op.

Receptionisten på hotellet i Frederikshavn fortalte, at mændene ankom ved 19.30-tiden. Han havde især lagt mærke til, at de ikke havde spurgt om prisen på hotelværelset, hvilket er det normale. Mændene talte et sydeuropæisk sprog indbyrdes, men samtalen med receptionisten foregik på svensk. De betalte værelset kontant med svenske penge, som en af mændene havde i lommen. De spurgte efter en parkeringsplads og blev henvist til hotellets parkeringskælder.

Deniz skrev sig ind i hotellets gæstebog under falsk navn, hvilket fremgik af den hotelregning, der blev fundet i bilen.

De installerede sig på værelset, og kort efter gik Deniz ud for at købe cigaretter. Da alle forretninger var lukkede på dette tidspunkt, gik han ind på et værtshus og købte cigaretterne der. Han vendte tilbage til hotellet, hvorefter de bestilte mad op på værelset.

Senere på aftenen mærkede de alle kortene igen. De udskiftede de gamle klistermærker med PIN-koder med nye, fordi de gamle sad så løst, at de næsten faldt af. De lod de gamle klistermærker ligge på hotelværelset.

Ved 21.30-tiden om aftenen gik de begge ud for at ”bruge” kortene. Klokken var præcis 21.42, da de hævede på det første kort i Danmark, og det foregik hos Den danske Bank. De fortsatte til klokken 02.00, hvor hæveautomaterne lukkede, hvorefter de vendte tilbage til deres hotelværelse.

I løbet af det korte tidsrum – godt fire timer – hævede de 152.000 kroner med 56 vellykkede forsøg, og de havde forsøgt at hæve yderligere 203.338 kroner på 63 andre forsøg. I løbet af fire timer havde de altså kørt kortene igennem forskellige hæveautomater 119 gange!

Hvorfor de ikke fik penge på alle forsøgene, kan forklares ved, at der ikke var flere penge på de forskellige konti, eller at det var en forkert PIN-kode, eller også var der noget forkert ved det indprogrammerede kortnummer.

De otte hæveautomater, som de benyttede, lå alle i gå-afstand fra hotellet i Frederikshavns centrum i nærheden af Danmarksgade.

De hævede flere gange efter hinanden på det samme kort og hævede de maksimumbeløb, som hæveautomaterne tillader på hvert kort. Maksimumbeløbene ligger på mellem 2.000 og 4.000 kroner.

Da de kom tilbage til hotellet ved 02.10-tiden, mærkede de kortene med tape i forskellig farve. De brugte en farve til kort, der virkede og en anden til kort, der ikke virkede.

Nu havde de også taget faxpapiret frem fra det plasticrør, der blev fundet ved anholdelsen. Også her mærkede de visse numre med forskellig farvet tape.

De lagde pengene i en æske, som der havde været chokoladekiks i, og som de tidligere havde købt på færgen. Chokoladekiksene havde de spist.

Nogle timer senere, kort før klokken 07.00, gik de igen ud for at ”køre” kort. Også denne gang foregik det i Frederikshavns centrum, hvor de hævede penge mellem klokken 06.51 og 08.35. På denne runde blev de iagttaget af en kvinde, der også hævede penge fra en automat.

Denne gang gennemførte de 27 vellykkede forsøg og hævede 86.000 kroner. De forsøgte yderligere 73 gange og ville så have hævet 254.000 kroner, men disse forsøg lykkedes ikke.

At de var energiske ved hæveautomaterne fremgår med al tydelighed på baggrund af, at de holdt en pause mellem klokken 07.14 og 08.30. Ifølge hotellets receptionist vendte mændene tilbage til hotellet mellem 07.30-08.00. Derefter forlod en af dem hotellet igen ved 08.30-tiden, og da blev der hævet penge yderligere tre gange.

Mændene tjekkede ud fra hotellet og bar da på nogle poser. De kørte i Golfen til færgen, der forlod Frederikshavn klokken 10.30. Ombord købte de parfume til deres veninder og spillede en del af pengene op på spilleautomater.

De kørte fra borde ved ankomsten til Göteborg klokken 12.30, hvor de blev set af en tolder, og hvordan det siden gik er allerede blevet fortalt!



Afslørende beslaglæggelser

Under efterforskningen kom det frem, at mændene havde været i Oslo for nylig. I Utays lejlighed blev der nemlig fundet en parkeringsbøde fra Oslo, dateret den 31. august 1999 og lydende på den lejede Golfs registreringsnummer. Der blev også fundet en side fra en telefonbog fra Oslo. Den var også fyldt med klistermærker med PIN-koder.

Under ransagningen af Utays bopæl blev der fundet endnu en skraldepose.

Politiet havde held til at stykke flere iturevne papirer sammen, som kunne bruges som beviser mod mændene. Der var blandt andet håndskrevne papirer med kortnumre og tilhørende PIN-koder. Der lå også en hotelregning fra Oslo.



Stinkende bevismateriale

Under efterforskningen lå dette ”skrald” på gulvet i kontoret og lugtede ganske forfærdeligt. Nogle af skraldeposerne var både fugtige og fulde af mug. Den ihærdige politimand blev nødt til at ligge blandt affaldet og lægge puslespil, når først papirerne var tørret og mugget så vidt muligt tørret af. Det vakte en vis munterhed hos kollegerne, der støttede deres kollega med opmuntrende tilråd.

Da puslespillet var lagt, og politiet havde fundet forskellige papirer, kontaktede man politiet i Oslo. Der var fundet en side fra en telefonbog, og den var interessant. Kollegerne i Oslo blev bedt om at opsøge det aktuelle hotel for at undersøge, om der manglede en side i telefonbogen i det værelse, som mændene havde boet i.

Det viste sig ganske rigtigt at være tilfældet. Samtidig kontrollerede man, om der var blevet ringet til eller fra hotelværelset. Der havde været en samtale om eftermiddagen den 31. august, og der var blevet ringet til Deniz’ veninde i Göteborg.

Nu havde politiet på flere måder fået bekræftet, at mændene havde været i Oslo. Derefter kontaktede man dels Europay International i Norge og dels de norske banker. Nu ville man kontrollere, om der var blevet hævet nogle penge den pågældende dag.

De kortnumre, der var blevet fundet, blev sendt til Oslo.

I affaldsposen blev der blandt skraldet fundet flere iturevne kvitteringer, som blev stykket sammen. Det viste sig, at de stammede fra forskellige hæveautomater i Oslo. De blev sammenlignet med de kortnumre, som politiet havde fra tidligere.

Den sammenligning viste, at der var blevet hævet penge i Oslo den pågældende dag, hvilket altså gav efterforskningen en ny dimension.



Turen til Oslo

Om aftenen den 30. august 1999 samlede Deniz Utay op ved dennes bopæl. De fyldte benzin på bilen, den lejede røde Golf, og købte sodavand på en Shell-tank til deres videre tur mod Oslo. De ankom til Oslo ved 04.30-tiden om morgenen den 31. august, hvilket blev bekræftet af to bankkvitteringer fra klokken 04.47 og klokken 04.50 fra Fokus Bank på Egertorget i Oslo. Der blev hævet penge seks gange mellem klokken 04.46 og 05.26.

Deniz og Utay havde ikke bestilt et hotelværelse. De blev derfor nødt til at standse tre-fire gange ved forskellige hoteller, inden der var et ledigt hotelværelse på Drottningegatan 19 i Oslo. Også der tjekkede de ind under falskt navn og betalte 950 kroner for hotelværelset.

De parkerede deres bil uden for hotellet. Utay havde tidligere givet Deniz mønter, så han kunne betale vejafgifterne ind til Oslo. De mønter, der var blevet tilovers, brugte han nu til at betale parkeringsafgiften med. Men han havde ikke mønter nok, og derfor fik de en parkeringsbøde.

De hævede penge fire gange, klokken 09.51, 09.52, 10.34 og 10.35. Her bliver historien så lidt usikker. Deniz fortalte, at han lå og sov om formiddagen, og at Utay kom tilbage ved 12.00-tiden. Deniz stod op, og Utay gav ham penge, så han kunne gå ud og købe lidt tøj. Deniz gik ud og købte trøjer, bukser og strømper til dem begge.

De blev på hotelværelset indtil ved 16.00-tiden, hvor de begge gik ud for at købe gaver til deres veninder. Om eftermiddagen ringede Deniz fra hotelværelset til sin veninde i Göteborg.

De hævede penge igen klokken 17.29, 17.30 og 17.31 hos Fokus Bank på Egertorget i Oslo. Disse kvitteringer blev fundet i skraldeposen.

Mændene var ude at se på tøj og købte tøj i forskellige forretninger i Oslo mellem klokken 17.36 og 18.42, hvilket blev bekræftet af kvitteringer.

De købte i alt tøj for 4.504 kroner under deres besøg i Oslo. I denne periode blev der mellem klokken 17.22-18.28 også hævet penge på forskellige hæveautomater. Der var 17 forsøg i denne periode. Derefter holdt de en kaffepause på en fortovscafé. Det er uklart, hvad de foretog sig derefter, men klokken 21.11 begyndte de atter at hæve penge på hæveautomater i Oslos centrum, og det fortsatte de med indtil klokken 00.23. I denne periode blev der gjort 63 forsøg og fuldbyrdede udtag, så der foregik nok ikke så meget andet – de har formodentlig haft hænderne fulde.

På et tidspunkt efter midnat forlod mændene Oslo, og de vendte tilbage til Göteborg om morgenen den 1. september.

Turen til Oslo indbragte dem 97.000 kroner på 31 forsøg. De havde ikke haft held til at hæve 194.000 kroner på 64 mislykkede forsøg.

Politiet fandt ingen norske penge.



Også i Göteborg

Politiet var klar over, at det ikke var alt, da der var blevet fundet flere kuverter med cifre på blandt mændenes ejendele. Vi kontaktede igen bankerne og bad dem om endnu engang at søge på de kortnumre, som vi havde sikret.

Med bankernes hjælp fandt politiet efterhånden ud af, at der i perioden fra den 2. september til den 5. september 1999 var hævet en del penge i Göteborg.

Utay, der nægtede at samarbejde med politiet eller at udtale sig, kom som følge deraf ikke med nogen forklaring på, hvad han havde foretaget sig i denne periode. Deniz fortalte noget, men da hans oplysninger blev kontrolleret, stemte de ikke overens med de tidspunkter, hvor pengene var blevet hævet.

Den 2. september 1999 blev der hævet penge på Torpagatan i Göteborg mellem klokken 00.06 og 00.45. Der havde været otte vellykkede forsøg til i alt 39.000 kroner. Der var blevet gjort 28 forsøg til 16.000 kroner.

Den 3. september blev der forsøgt hævet penge mellem 22.43 og 23.57 i Angered og derefter igen på Torpagatan i Göteborg. Der blev gjort 44 forsøg, der ”gav” 108.000 kroner. Gerningsmændene havde også 36 mislykkede forsøg til 115.000 kroner.

Den 4. september blev der hævet penge på Torpagatan i Göteborg mellem 00.04 og 00.44. De fik 48.000 kroner på tolv forsøg og mislykkedes 34 gange, hvilket ville have givet dem yderligere 150.000 kroner.

Den 5. september blev der hævet penge fra klokken 00.48 til 01.20 og igen fra 22.56 til 22.57 i Angered i det nordlige Göteborg. Her fik de 30.000 kroner på syv forsøg. De mislykkedes 20 gange i forsøg på at hæve 124.000 kroner.

Man kan se et mønster; mændene arbejdede fortrinsvis om natten, hvor der ikke var så mange mennesker på gaden. Det fremgår også med mere end ønskværdig tydelighed, at de har været temmelig ihærdige i deres runder ved hæveautomaterne. De kørte deres kort igennem adskillige gange i løbet af den relative korte tid, de var aktive.



Tilbagebetaling på godt en halv million

Underretten idømte mændene to år og seks måneders fængsel. De beslaglagte penge, 253.000 danske kroner, skulle også tilbagebetales til Europay International, der administrerer MasterCards kort. Mændene skulle derudover tilbagebetale yderligere 344.988 kroner til Europay International for andre udbetalinger. Landsretten stadfæstede dommen.

I efteråret blev to mænd pågrebet i København, og i november blev der pågrebet yderligere to mænd uden for Borås. I december blev en mand pågrebet i London. Alle disse personer kom fra Göteborg.

I efteråret 1999 – altså næsten samtidig – blev der afsløret en lignende sag i Uppsala. De, der blev anholdt der, blev senere idømt to år og seks måneders fængsel.

Andre er blevet idømt et års fængsel, fordi de ikke havde hævet ligeså mange penge, som mændene i Göteborg og Uppsala.

Vi vil formodentlig fortsat blive ramt af dette problem, indtil kortudstederne laver deres kort om. En af mulighederne er, at man erstatter magnetstriben på kortenes bagside med noget andet.

Der er i dag allerede hævekort, der har en chip i stedet. Den er ikke lige så let at kopiere. Men at udskifte alle hævekort i verden er jo forbundet med store udgifter…








Mord i fængsler – en udfordring for politiet


Af kriminalinspektör Jan Carlsson, Skövde.



I løbet af 1997 blev der begået flere mord i fængsler forskellige steder i Sverige. Den stigende og meget grove vold inden for fængselsmurene fik stor opmærksomhed i massemedierne, ikke mindst i forskellige debatprogrammer. Der blev rejst krav om, at kriminalforsorgen skulle kunne garantere indsattes sikkerhed, når de var blevet idømt en frihedsstraf. På samme måde blev det forlangt, at politiet skulle opklare disse forbrydelser.

I Sverige har mord normalt en meget høj opklaringsprocent, men ud af en håndfuld mord, begået bag fængselsmurene, var der ikke et, der havde ført til en fældende dom. Meget skyldes naturligvis frygten for repressalier, de indsatte tør ikke vidne om det, der er sket. En stor del af de indsatte har også det princip, at de aldrig vil tale med politiet, uanset hvad der er sket.



En stærkt medvirkende årsag til den stigende vold i fængslerne er den stigende gruppedannelse. Fængselsgruppen ”Brödraskapet” har et stærkt fodfæste i alle de større fængsler, men også nye amerikansk inspirerede grupper med yngre medlemmer er vokset frem i forskellige konstellationer. En af disse grupper er ”I.E.M.”, hvilket står for ”International Evil Minds”. Denne gruppe består af en halv snes unge mennesker med den fællesnævner, at de er dømt for meget grove voldsforbrydelser. Der er nogen, der har sagt, at disse medlemmer har det ”sorte bælte i videovold”.

Det er også kendt, at alle disse grupper har deres egne, nogle gange meget voldsomme, regler, samt at de ofte har en stærk hierarkisk struktur. Blandt kravene til medlemmerne er blandt andet, at man i alle situationer ”bakker hinanden op”.




Oppisket stemning

Mordet i Tidaholm blev begået den 26. august 1997, og det var kun seks døgn efter, at en anden indsat var blevet myrdet på Kumlaanstalten.

Debatten om volden i fængslerne nåede naturligvis nye højder, og kravene til såvel kriminalforsorgen som til politiet steg. Også fra ministeriel side lød der røster om, at disse forbrydelser skulle opklares.

På baggrund af dette begyndte efterforskningen af Tidaholmsmordet, og den skulle vise sig at blive meget omfattende og kompliceret. Først i løbet af sommeren 2000 blev der afsagt domme i sagen, men den er faktisk ikke afsluttet endnu.

I sommeren 2000 dømte Göta Hovrätt to af de mistænkte personer, Jonas Axelsson og Joseph Nielsen, for mord. Den tredje mistænke var på fri fod i over et år men blev anholdt i januar 2001 ved en aktion i Göteborg i forbindelse med en anden sag. I skrivende stund sidder han varetægtsfængslet og venter på retssagen.

Efterforskningen indeholder en hel del interessante spørgsmål, hvor blandt andet juridiske spørgsmål bliver sat på spidsen. Der er tale om juridiske spørgsmål, som nogle instanser opfatter som lovstridige, mens andre opfatter dem som lovlige.

Her – i begyndelsen af 2000- er justitsministeren endnu ikke kommet med en udtalelse angående de anmeldelser, han modtog i løbet af 1998.



Mordet på Tidaholmsanstalten

Ved 19-tiden den 26. august 1997 blev en indsat kørt i ambulance til Kärnsjukhuset i Skövde. Manden havde snit- og stiksår i brystet og nakken. Ved ankomsten til hospitalet kunne lægerne konstatere, at manden var død, og at døden formentlig allerede var indtrådt, inden ambulancen forlod fængslet.

Manden, der afsonede tre års fængsel for røveri, hed Ari Sjöroos. Han havde fået tilføjet kvæstelserne i fængslets træningslokaler, almindeligvis kaldet ”Fritiden”. På samme tidspunkt havde yderligere 30 indsatte opholdt sig i disse træningslokaler.

Sagen havnede på lenskriminalpolitiets bord. I det daværende Skaraborg var der en mindre enhed, der efterforskede de grovere forbrydelser begået i området.

Organisationen var fleksibel, og til at begynde med arbejdede en gruppe, bestående af politifolk fra lenskriminalpolitiet samt politi fra både Falköping og Skövde, med sagen. I en periode blev efterforskningsgruppen også forstærket med personale fra den landsdækkende mordkommission.



Forbrydelsen

Et par timer efter selve forbrydelsen var alt tilgængeligt personale samlet på Tidaholm. Fængselspersonalet kom blandt andet med følgende oplysninger: Indsatte fra afdeling C og afdeling E var under kontrollerede former ankommet til ”Fritiden” klokken 18.00. Der var i alt 31 indsatte, der fordelte sig i de forskellige træningslokaler.

I stueetagen ligger der en badmintonbane samt personale- og musiklokale. I kælderetagen ligger omklædningsrum, to lokaler til styrketræning samt bruseafdeling og sauna. Der er diverse styrketræningsudstyr i træningslokalerne, håndvægte og andet. De indsatte har altid travlt, når de bliver lukket ind, fordi de vil have fat i bestemte træningsredskaber, og umiddelbart efter klokken 18.00 var alle redskaber bemandet.

Ari Sjöroos trænede i det bageste kælderlokale sammen med en kammerat. Der var sandsynligvis mellem syv og ti personer i dette lokale. Da mordet blev begået, var der intet personale i kælderetagen.

Umiddelbart inden klokken 18.14, hvor personalet trykkede på alarmknappen, var Sjöroos kommet løbende op ad trappen og ind i vagtlokalet, hvor han sank sammen i en stol. Sjöroos havde blod på sin t-shirt, og det var tydeligt for fængselspersonalet, at han var blevet overfaldet med en kniv eller andet stikvåben.

Sjöroos blev hurtigt bevidstløs og døde umiddelbart derefter. Kort efter ankom fængslets indsatsgruppe til lokalerne, og de indsatte blev opstillet og visiteret, inden de blev ført tilbage til de forskellige afdelinger for at blive låst inde.



Ingen tør sige noget

I løbet af aftenen blev arbejdet opdelt i to. Teknisk afdeling indledte en undersøgelse af hele kælderetagen samt af Sjöroos’ flugtrute op af kælderen og ind i vagtrummet. Samtidig begyndte andre politifolk de indledende afhøringer af alle indsatte, der havde opholdt sig i lokalerne.

For den, der har været med til at efterforske forbrydelser, der er begået bag fængselsmurene, er det en velkendt kendsgerning, at der er tale om en meget speciel situation, der kræver en klar strategi. Allerede inden man begynder afhøringerne, ved politiet, at ingen vil sige noget ufordelagtigt om en medindsat – uanset hvad denne kan have gjort.

Forbrydelsens art har altså ingen betydning. Der er alligevel ingen indsat, der tør sige noget til politiet under afhøringerne, i det mindste ikke så længe vidnet selv sidder inde. Den, der siger noget, vil i så fald blive nødt til at blive isoleret i den resterende afsoningsperiode for at undgå repressalier.

Det kan mærkes på mange af de indsatte, at de ikke bakker gerningsmanden op. Det er tydeligt, at de egentlig helst vil fortælle, hvad de har set, men der er ingen, der tør. Derfor må politiet have en klar strategi for, hvad de vil have ud af afhøringerne. Inden afhøringerne må man ganske enkelt overveje, hvilke oplysninger de forskellige vidner kan komme med uden samtidig at angive en anden.

Det er også vigtigt, at de afhørte behandles præcis på samme måde. Hvis de indsatte hører, at 19 personer er afhørt i en halv time og den tyvende i en time, vil der straks blive uro. Den tyvende person ville sikkert blive udpeget som ”stikker” eller ”sladrehank”.



Puslespil

Strategien ved de aktuelle afhøringer var at forsøge at få klarhed over, hvor vidnerne havde opholdt sig, og hvad de havde lavet. Man burde også kunne få svar på spørgsmål angående medindsatte, der ikke havde gjort noget kriminelt. Som sagt, i dette miljø er det umuligt at finde en, der fortæller noget om nogen, der har gjort noget. Det er ikke helt så vanskeligt at få en til at fortælle om nogen, der ikke har gjort noget.

Politiet håbede, at de senere kunne bruge oplysningerne til at lægge et puslespil, hvoraf det ville fremgå, hvem af de indsatte, der ikke havde gjort noget. Dette puslespil viste sig senere, både under efterforskningen og under retssagen, at være uhørt vigtigt.

Da Sjöroos jo efter overfaldet var løbet forbi alle medindsatte, kunne nogle af stikkene jo teoretisk været tilføjet af en, der stod på hans flugtrute. De, der blev afhørt, blev forventet at oplyse dels deres egen placering i lokalerne på gerningstidspunktet og dels måske en kammerats placering.

På baggrund af omstændighederne blev resultatet godt, og det stod hurtigt klart, at syv eller otte personer havde opholdt sig i det bageste træningslokale. Deraf fulgte, at der sandsynligvis havde været lige så mange øjenvidner.

Politiet stod også med en håndfuld indsatte, der havde nægtet at deltage i afhøringerne, blandt andet de tre personer der senere blev mistænkt.



Gerningsstedsundersøgelsen

Allerede i løbet af den første aften gjorde teknikerne visse fund, der blev afgørende. Ud fra blodsporene kunne det ses, at overfaldet var foregået omtrent midt i det bageste lokale i nærheden af en håndvægt. Det fremgik endvidere, at der var foregået noget ved døren til det bageste lokale. Der var der dels flere blodpletter på gulvet og dels blodstænk på væggen ved siden af selve indgangen.

Sjöroos flugtrute gennem bruseafdelingen, det forreste træningslokale samt op ad trappen blev bekræftet af mindre blodpletter.

I saunaen var der en ventilationsskakt, der var gemt bag en skydelem. Skakten sad oppe under loftet, og bag skydelemmen blev der fundet tre knive. Det var fængslets almindelige bordknive, og de var alle tre blevet slebet tveæggede på samme måde. Der var viklet en slags bomuldssnor rundt om knivenes skafter. Snorene var tapet i begge ender. På to af knivene var der små pletter, der kunne være blod.



Hvordan komme videre?

Da politifolkene mødtes og havde gennemgået, hvad der var kommet frem i løbet af den første aften, indså de fleste, at efterforskningen ville blive vanskelig. Alle 30, der havde opholdt sig i lokalerne, var kriminelle, og mange af dem var dømt for voldsforbrydelser. Undersøgelsen af gerningsstedet havde givet fund af tre knive, heraf to med eventuelt blod, samt forskellige blodspor i lokalerne.

Allerede på dette tidspunkt indså politiet, at forbrydelsen sandsynligvis ikke ville kunne opklares udelukkende ved hjælp af tekniske beviser, men at der også skulle en forklaring på, hvordan det hele var foregået også angående motivet.

Politiet vidste også, at bag fængselsmurene skal der ikke ske noget specielt alvorligt, før en eller anden kunne tænkes at have et motiv til at myrde. Man var derfor klar over, at det egentlige motiv kunne passere gennem efterforskningen, uden at det ville blive bemærket. Derfor var politiet nødt til at gå i offensiven for at få oplysningerne frem.



Det ”forkerte” offer?

En hypotese, der blev formuleret i begyndelsen af efterforskningen, var, at der ganske enkelt var tale om, at en ”forkert” mand var blevet myrdet i Kumla. Den mand, der blev myrdet der, havde et lignende navn. Han var også dømt for røveri og var også af finsk afstamning.

Allerede den første aften viste politiet de fundne knive til den sikkerhedsansvarlige på Tidaholm. Han sagde med det samme, at han havde set præcis en kniv magen til en uges tid i forvejen. Personalet havde ransaget en celle, der tilhørte Jonas Axelsson, og de havde fundet en nærmest identisk kniv, der blev beslaglagt.

Axelsson og hans kammerat, Joseph Nielsen, var blevet overflyttet til Tidaholm fra Kumla godt en uge tidligere – efter at de altså også havde opholdt på et mordsted der.

Der blev derfor gennemført en ransagning af Axelssons celle i den hensigt at sikre eventuelt bevismateriale i form af blodspor eller lignende. Der blev dog ikke fundet noget af betydning. Der blev dog fundet nogle løse snore, der var magen til dem, der var viklet rundt om knivenes skafter.

Det viste sig, at snorene stammede fra fængslets træningsjakker. Der blev også fundet et stykke sandpapir, der var tapet fast på undersiden af en skrivebordsskuffe i cellen.



Rygter i omløb

Noget, som gerningsmændene sandsynligvis ikke havde regnet med, var, at de skulle få så mange imod sig efter forbrydelsen. Sjöroos var en respekteret mand blandt mange indsatte, og mordet blev fordømt af flere grupperinger, blandt andet Brödraskapet.

Der begyndte at komme et rygte i omløb, og det gik ud på, at det var ”hvalpene”, der havde myrdet Sjöroos. Rygterne ville også vide, at ”hvalpene” skulle sidde i E-afdelingen, samt at alle andre indsatte på E i forvejen havde vidst, hvad der skulle ske. Den sidstnævnte oplysning blev kontrolleret, og det viste sig at kunne passe. Umiddelbart inden mordet havde tre indsatte, der hørte hjemme på E, forladt det bageste træningslokale.

Efter et par minutters træning havde en af dem forstrakt en muskel, og da han forlod lokalet, gik de to andre med. Da overfaldet fandt sted, havde der kun været en indsat fra E i det bageste lokale.

Man fik endvidere oplyst, at ”hvalpene” skulle være identiske med Jonas Axelsson, Joseph Nielsen samt den tredje mistænkte.

Senere opstod der også en trussel mod de tre mistænkte, hvor der blev talt om dusør til den, der hævnede Sjöroos’død.

Kort tid efter mordet skulle politiet bearbejde følgende oplysninger:

	at det var ”hvalpene”, der havde myrdet Sjöroos


	at ”hvalpene” var identiske med Axelsson, Nielsen og den tredje mistænkte


	at disse tre plejede at være sammen


	at to af dem var blevet overflyttet fra Kumla til Tidaholm seks dage efter, at der var begået et mord på en indsat på Kumla


	at to af dem afsonede en straf for mord, den tredje var dømt for mordforsøg


	at der et par dage inden mordet var blevet fundet en kniv, der meget præcist lignede de formodede mordvåben, i Axelssons celle


	at alle tre, ifølge oplysninger, skulle være medlemmer af en gruppe ved navn I.E.M.





Motiv og forklaring på blodspor

Nogen tid efter fik de tre at vide, at de var mistænkt for mord, og der blev gennemført en ransagning af deres celler. Der blev der blandt andet fundet sandpapir og breve. I den enes papirkurv blev der fundet et ikke afsendt brev. Brevet var adresseret til en indsat i et andet fængsel. Som afsender stod der ”The cleaner” (”oprydderen”).

Den person, der stod som brevets modtager, blev nu interessant, og da denne blev kontrolleret, fik politiet kendskab til endnu et brev, der kunne beslaglægges. Brevet omtalte flere personer, der færdedes i og omkring kredsen af I.E.M. Dette brev blev senere en vigtig brik i motivbilledet.

Det fremgik af brevet, at der havde været planlagt at ”plukke” Sjöroos allerede, mens han sad i et andet fængsel, Norrtäljeanstalten. Det kom også frem, at det var nogle, der bevæbnede med kniv og billardkugler havde forsøgt at ”tage” ham, men at Sjöroos havde reddet sig ved at gå i dækning hos fængselspersonalet. Derefter var Sjöroos blevet overflyttet til Tidaholm.

Da brevet og de afhøringer, der var foretaget i forbindelse med brevet, var blevet analyseret, og resultaterne var blevet sammenlignet med de rygter og oplysninger, der cirkulerede på Tidaholm, var der et klart motiv.

Sjöroos og nogle kammerater havde tidligere, på Hall-Hagebyanstalten, beskæftiget sig med en slags inkassovirksomhed. I forbindelse med dette havde en af de tre mistænktes kammerater fået stjålet sin guldkæde. Dette var tydeligvis nok til at blive hævnet med et mord. En af de mistænkte udtrykte det på den måde:

– Man skal jo kunne se sig selv i spejlet!

Et par dage efter mordet på Sjöroos havde hans kammerat, der også havde siddet på Hall-Hageby, modtaget et brev med teksten ”one down, one to go”.

I beevndelsen af november kom svaret fra Statens Kriminaltekniska Laboratorium (SKL). Med forskellige grader af sikkerhed kunne man sige, at der var flere blodpletter fra Sjöroos i det bageste lokale og på hans flugtrute. På to af knivene blev der fundet blodspor fra Sjöroos, og på en af dem blev der også fundet en mindre blodplet, der stammede fra den tredje mistænkte person.

Nu fik politiet altså vished om, hvilket alle naturligvis også havde troet, at knivene var mordvåbnene. Derudover kunne en af de mistænkte bindes til et mordvåben. Alligevel var alle klar over, at det ikke var beviser nok. Politiet kunne jo ikke sige, hvornår den mistænkte havde afsat sit eget blodspor på kniven.

Det, der stadig manglede, var et vidneudsagn om, hvad der var foregået. Det, som det foreliggende bevismateriale muligvis kunne bruges til, var at bekræfte et sådan vidneudsagn.

På den måde fortsatte efterforskningen med at tage et lille skridt af gangen. Det eneste, politiet kunne beslutte i denne situation, var ikke at give op. Vi havde også lagt en strategi: Vi havde tænkt os at overvåge ”vores øjenvidner”, så vi kunne forsøge med nye afhøringer i forbindelse med deres løsladelse. Man kunne jo godt forestille sig, at det ville være lettere at tale på det tidspunkt.



Endelig et gennembrud

Efter et år var situationen følgende. Politiet havde tre knive, tre mistænkte og et muligt motiv. Derudover havde man et muligt begivenhedsforløb og havde kendskab til, hvor de fleste af de indsatte havde opholdt sig, da mordet blev begået. Og så vidste man, at der var flere øjenvidner…

Godt et år efter mordet kom det, som politiet troede, var det store gennembrud, og som selvfølgelig også burde have været det. Det kom nemlig frem, at en af dem, der havde opholdt sig i en øjenvidneposition, ville blive løsladt et par dage efter, hvorefter han skulle udvises af landet.

Forhørslederne drog derfor afsted til det aktuelle fængsel for at tale med ham. Den indsatte kom dog ikke med nogen forklaring på det tidspunkt. Forhørslederne fik dog den opfattelse, at det ville værd at forsøge endnu engang, umiddelbar inden udvisningen skulle iværksættes.



Et par dage inden udvisningen blev der gjort et nyt forsøg, og denne gang oplyste vidnet, at han ville fortælle, hvad der var sket, men kun på visse betingelser. Han sagde, at han kun ville fortælle det en gang og så til den dommer, der skulle dømme i sagen. Han stillede i øvrigt den betingelse, at hans forklaring ikke måtte ødelægge den kommende udvisning!

Der var kun et par dage til, at han skulle udvises, så der blev travlhed. Anklageren bestilte tid hos underretten i Falköping til bevisoptagelse.

Da efterforskningen stadig havde tre personer, der var mistænkt for forbrydelsen, mødte deres forsvarere frem ved bevisoptagelsen.

Da vidnet fandt ud af dette, blev han bange, og alle troede, at vidneafhøringen ikke ville finde sted. Vidnet sagde, at de tre mistænkte ville kunne finde ud af, hvem han var, hvis deres forsvarere beskrev hans udseende for dem.

Han havde i og for sig intet krav på at være anonym men sagde, at de tre mistænkte ikke havde nogen grund til at få oplyst hans identitet under forundersøgelsen.

Han vidste naturligvis, at de mistænkte ville få kendskab til hans identitet i samme øjeblik, at anklageren rejste tiltale, men hvis der ikke var beviser nok, og der ikke blev rejst tiltale, havde han afsløret sin identitet og blev derved – helt unødvendigt – udsat for en trussel. Derfor blev bevisoptagelsen gennemført på en måde, som de lærde stadig diskuterer, hvorvidt fremgangsmåden var forenelig med loven eller ej.



En kontroversiel bevisoptagelse

Vidnet aflagde eden i sit rigtige navn, inden advokaterne kom ind i retssalen. Derefter blev han anbragt bag en skærm, og først derefter blev forsvarsadvokaterne lukket ind. Vidnet sad placeret, så retten kunne se hans mimik, hvilket, man mente, var vigtigt. Forsvarerne kunne dog ikke se ham. Vidnet fortalte derefter, hvordan mordet var foregået, og hvem af de tre mistænkte, der havde gjort hvad.

Da anklageren var færdig, havde de mistænktes forsvarere mulighed for at stille spørgsmål, hvilket de også gjorde. Ingen af forsvarerne spurgte dog om vidnets navn.

Efter afhøringen kunne man konstatere, at vidnets forklaring stemte udmærket overens med de tekniske spor, der var sikret, samt med afhøringer og andre oplysninger.

Hverken politi eller anklager havde grund til at sætte spørgsmålstegn ved hans oplysninger.

Kort efter bevisoptagelsen blev vidnet udvist, og anklageren anholdt de tre mistænkte, og nogle dage senere blev de varetægtsfængslet af underretten i Falköping.

En af de mistænktes forsvarsadvokater appellerede varetægtsfængslingen til Göta Hovrätt, som, tre dage senere, løslod hans klient. Begrundelsen var, at underrettens afhøring af et ”anonymt vidne” ikke var tilladt ifølge svensk lovgivning. Landsretten anførte endvidere, at EU-domstolen i Strassbourg i nogle tilfælde havde fundet sådanne afhøringer forenelige med EU-konventionen, men at dette var uden betydning angående lovligheden af sådanne afhøringer i Sverige.

På grund af fremgangsmåden kunne oplysningerne fra bevisoptagelse hverken anvendes i underretten eller landsretten. Uanset om fremgangsmåden ved bevisoptagelsen var tilladt eller ej, så virkede landsrettens afgørelse i al fald, som om den frie bevisprøvelse blev sat ud af kraft.

Menneskeligt set kan man have forståelse for vidnets krav om, at forsvarsadvokaterne ikke skulle se ham. Hvorfor skulle han pådrage sig en trussel, hvis sagen aldrig kom for retten?

Fremgangsmåden ved bevisoptagelsen kunne tydeligvis ikke betragtes som tilladeligt. Det var under alle omstændigheder for ejendommeligt til at kunne godkendes. Rent faktisk var der jo ikke tale om et ”anonymt vidne”. Muligvis et ”endnu ikke navngivet vidne”.

I den periode, hvor de mistænkte sad varetægtsfængslede, fik politiet flere oplysninger, der pegede i samme retning. Så snart landsrettens beslutning om at løslade de mistænkte, gik anklageren ind og anholdt de mistænkte igen.

Den samme forsvarsadvokat, som tidligere havde reageret, appellerede straks anholdelserne til Göteborgs chefanklager. Kort efter ophævede chefanklageren anholdelserne, og de tre blev løsladt.

Anklager og politi var selvfølgelig frustrerede. Næsten et års engagement blev ødelagt. Ikke fordi bevisførelsen var for tynd men på grund af påståede formaliafejl eller fejl i fremgangsmåden.



Noget for noget

Tiden gik, og de personer, der sandsynligvis havde været øjenvidner, blev igen afhørt, dog uden at nogen frivilligt meldte sig.

I løbet af efteråret 1999 fik politiet at vide, at endnu en af de personer, der havde opholdt sig i det bageste lokale, skulle udvises. Dette vidne opholdt sig stadig i fængslet men skulle udvises godt en uge senere.

Da man forsøgte at afhøre manden, kom det frem, at han havde appelleret udvisningen men havde endnu ikke fået noget svar. I denne situation ville manden ikke tale med politiet.

En uge senere fik man besked om, at beslutningen om udvisning var fastholdt, og at manden skulle udvises i løbet af et par dage. Han var allerede blevet overflyttet til en arrest.

Politiet besøgte endnu engang manden, og nu var han villig til at afgive en forklaring. Han fortalte, at han skulle udvises til et land, hvor han kunne forvente hårde repressalier fra regimets side. Han sagde derfor, at det var som at vælge mellem pest eller kolera. Kort sagt: Han ville ikke udvises. Hvis vi hjalp ham, ville han hjælpe os. Han ville helt konkret have os til at skrive en benådningsansøgning for ham.

Derefter fortalte vidnet i en afhøringssituation, hvordan mordet var foregået. Det var helt tydeligt, at han og det første vidne havde set omtrent det samme.

Endnu engang stod vi med en forklaring, som for det første var ny, og som det andet stemte overens med de øvrige oplysninger. Nu – efter to år – fik vi pludselig travlt igen. Beslutningen om at udvise vidnet var allerede truffet, og transporten var planlagt til et par dage senere.

I kraft af en smule stædighed lykkedes det for os at få arrangeret et møde med en anklager fra justitsministeriet, som vi kunne forelægge sagen.

Det var vores ønske, at ansvaret skulle ligge på det rigtige niveau. Vi ville have – hvis udvisningen blev gennemført – at de ansvarlige myndigheder skulle vide, at man i så fald udviste et øjenvidne til et mord. Der var desuden tale om en efterforskning, hvor man tidligere – ikke mindst fra ministeriel side – havde krævet, at efterforskningen blev opprioriteret.

Anklageren tog sig af sagen og sørgede for, at den havnede på justitsministerens bord. Dagen inden udvisningen kom der en beslutning om, at udvisningen skulle udsættes. Senere afslog regeringen mandens benådningsansøgning, men man besluttede at give ham midlertidig opholdstilladelse i Sverige i endnu seks måneder.



Det nye vidnes oplysninger

Vidnet fortalte, at han havde hørt, at motivet til mordet havde noget at gøre med en guldkæde. Den aktuelle aften havde vidnet opholdt sig i det bageste lokale.

Umiddelbart inden mordet havde Joseph Nielsen, Jonas Axelsson og den tredje mistænkte pådraget sig de øvrige indsattes vrede, fordi de var gået omkring med gennemblødt tøj og havde dermed øget risikoen for at glide. Lidt senere var Nielsen og den tredje mistænkte kommet ind i træningslokalet.

De to mænd var gået direkte til angreb på Sjöroos. En af dem havde stukket Sjöroos i nakken, og den anden havde stukket med en kniv mod hans bryst eller side. Sjöroos havde straks forsøgt at flygte. Han var løbet hen mod døren, og på dette tidspunkt havde vidnet fået øje på Axelsson, der ventede i døren. Axelsson stødte sin kniv i brystet på Sjöroos, og da han ville trække kniven ud, var han faldet lidt baglæns. Blodstænkene på væggen stammede sandsynligvis fra dette øjeblik.

Vidnet fortalte endvidere, at en af hans kammerater var kommet ind i lokalet umiddelbart inden, overfaldet skete. Han havde spurgt, om alt var i orden, hvorefter han var gået igen.

Efter forbrydelsen havde vidnet talt med sin kammerat og havde da fået at vide, at kammeraten havde siddet i saunaen og hørt de tre mistænke sidde og hviske sammen. Kammeraten havde fået det indtryk, at der skulle ske noget, og det var derfor, han var gået ud i træningslokalerne for at se, om alt var i orden.



Endnu et vidne

Der havde opholdt sig endnu et vidne i saunaen. Dette vidne kunne oplyse navnene på de forskellige personer, der havde opholdt sig i saunaen på forskellige tidspunkter.

Dette vidne var også blevet udvist nogen tid efter mordet. Hans vidneudsagn var også meget interessant, når man tænker på, at han kunne have gjort iagttagelser i forbindelse med, at gerningsmændene gemte knivene. Derfor besøgte nogle politifolk ham i hans hjemland, og han blev afhørt igen med assistance af det lokale politi.

Denne gang fortalte vidnet, at han havde set de tre mistænkte i saunaen efter mordet. Han havde været ude under bruseren, og da han kom ind i saunaen igen, så han, at de tre mistænkte stod lige under den skydelem, hvor knivene senere blev fundet.



Ny varetægtsfængsling – nye modtræk

Nu var forudsætningerne stort set de samme som et år tidligere. Denne gang var forskellen, at vidnet var i Sverige og ville kunne vidne i en eventuel retssag. Anklageren gik derfor med til en ny varetægtsfængsling. Joseph Nielsen var blevet løsladt og levede et ordentligt liv med bolig, arbejde og veninde. Axelsson sad stadig fængslet i Kumla. Den tredje mistænkte var flygtet fra fængslet.

Axelsson og Nielsen blev anholdt og begæret varetægtsfængslet. Ved retsmødet forsøgte forsvarsadvokaterne at få det nye vidnes navn oplyst, men i denne situation fik de ikke denne oplysning, dels af hensyn til efterforskningen og dels af sikkerhedsmæssige grunde, en af de mistænkte var jo stadig på fri fod.

Forsvarsadvokaterne var i stand til at ”jage” lagmanden fra underretten i Falköping væk. Argumentet var, at han et år tidligere havde varetægtsfængslet de tre mistænkte, inden landsretten løslod dem. Der var også blevet klaget til justitsministeren på grund af den nu berygtede bevisoptagelse. Lagmanden fra underretten i Skövde trådte til i stedet.

De to mistænkte blev dog varetægtsfængslede, og det var ikke nødvendigt at oplyse vidnets navn. Så sikkert som amen i kirken blev afgørelsen appelleret til landsretten, og forsvarsadvokaterne tillod sig at konstatere, at underretten endnu engang havde varetægtsfængslet de mistænkte på baggrund af oplysninger fra et endnu ikke navngivet vidne.

Men denne gang blev underrettens dom ikke ændret, og landsretten betegnede vidnet som det, han var, nemlig et ”ikke navngivet vidne” i stedet for et ”anonymt vidne”.

Landsretten sagde også, at det ifølge EU-konventionen var tilladt med sådanne afhøringer under forundersøgelsen. Derudover var der ingen specielle regler i Sverige for denne form for bevisførelse.



”Ikke navngivet” er ikke ”anonym”

Uden at være jurist kunne man nu konstatere, at et politiforhør med et ”ikke navngivet vidne” var grundlaget for varetægtsfængslingen, og at det åbenbart var tilstrækkeligt. Den foregående varetægtsfængsling var baseret på bevisoptagelse i underretten, en bevisoptagelse hvor vidnet havde aflagt eden i sit rigtige navn. Den eneste afhøringssituation, der må veje tungere, er afhøring i selve retssagen.

Uanset om bevisoptagelsen blev gennemført forkert eller ej, så opfattede vidnet jo, at alt var korrekt. Det er jo i sådanne situationer, man kan forestille sig, at vores stolte svenske frie bevisprøvelse kan spille en vis rolle.

Varetægtsfængslingen varede nogle måneder, og det var derfor nødvendigt med flere retsmøder angående forlængelse. Det fremgik af forsvarsadvokaternes ræsonnement i forbindelse med disse, at de ikke ville acceptere, at det første vidnes oplysninger blev brugt.

Politiet oplevede dette, som at landsretten kom med dobbelte budskaber. For at få en opfattelse af hvad der ville gælde ved retssagen, blev landsrettens optræden meldt til justitsministeren.

Nogle dage senere meddelte justitsministeren, at sagen ikke ville blive prøvet. Der ville først komme en udtalelse fra justitsministeren, når sagen var afgjort i retten.



Negativ bevisførelse gav alibi!

Retssagen – både i underretten og landsretten – foregik i sikkerhedssalen i Göteborg under henvisning til trusler først og fremmest mod de mistænkte.

Underretten afviste anklagerens anmodning om at få lov til at benytte bevisoptagelsen med det første vidne. På samme måde blev anklagerens anmodning om at afhøre politifolk om, hvad indsatte, der senere var blevet udvist, havde sagt under afhøring.

En del af bevisførelsen ved retten foregik i form af negativ bevisførelse; anklageren forsøgte at vise, at der ikke var sket noget langs Sjöroos’ flugtrute. I den forbindelse blev de forskellige indsatte placeret på en skitse, og på den måde fik de et ”alibi” en efter en.

I den forbindelse udspillede der sig en hel del pudsige situationer, da de, der vidnede, ikke måtte oplyse navnet på det første vidne. På samme måde opstod der interessante situationer, da de indsatte skulle vidne under ed. Disse var i allerhøjeste grad uvante med at sidde i vidneskranken og især blive nødt til at aflægge ed.

Der opstod naturligvis ophedede diskussioner i underretten, om det andet vidne havde haft meget at vinde på at tale. Han havde jo fået lov til at blive i Sverige, i al fald midlertidigt.

Der var tre forsvarsadvokater tilstede i retten, selv om den tredje mistænkte endnu ikke var pågrebet.

Underretten dømte de to mistænkte for mord.



Landsretten stadfæstede dommen

Da sagen blev behandlet i landsretten, blev underrettens afgørelse ændret på et punkt: den højere instans gav tilladelse til, at politifolkene blev afhørt om, hvad de udviste vidner havde sagt under afhøringerne. Dette gjaldt dog ikke for det første vidne. I det spørgsmål havde landsretten den samme opfattelse som underretten.

Også i landsretten opstod der en diskussion om, hvorvidt vidne nummer to havde opnået noget ved at fortælle, hvad der var sket.

Landsretten udtrykker sig således i dommen:

”…uanset hvilke bevæggrunde det andet vidne har haft i forbindelse med sin stillingtagen til at vidne, så finder landsretten, at det, der er af interesse for bedømmelsen, ikke er, at han har fortalt om begivenheden, men hvad han har fortalt om den.”

Landsretten dømte også de to mistænkte for mord.



Reflektioner om vidner

Man kan konstatere, at efterforskningen har været langvarig, kompliceret og indeholdt mange juridiske spidsfindigheder.

Bagefter har politiet spekuleret meget over den, som de opfattede, særprægede og mærkelige situation, der opstod, fordi både under- og landsretten afviste det første vidnes oplysninger uden at vide, hvad de egentlig indeholdt. Derved vidste retten jo ikke, om vidnets oplysninger indeholdt detaljer, der kunne have talt til fordel for en af de mistænkte.

Politiet opfattede det som mærkeligt, at både underretten og landsretten ikke ville tage del i oplysningerne fra det første vidne og så derefter vurdere dem efter, hvad de indeholdt. Der er ingen, der har betvivlet, at han faktisk var et øjenvidne.

I politiets korridorer blev der på et tidspunkt reflekteret over følgende:

Hvordan ville man have håndteret vidnet, hvis han i stedet havde opholdt sig på Sveavägen i Stockholm en vinteraften i 1986…?





Bærplukkerproblemer i Norrlands skove

Af kriminalinspektör Gösta Hellberg ved utlänningsenheten i Västerbotten län.

Igennem mange år er der kommet udenlandske bærplukkere til Sverige for at plukke bær og på den måde tjene lidt ekstra. Nogle er det gået godt for men langt fra for alle.
I Västerbotten har fremmedpolitiet stødt på en del udenlandske plukkere, som ganske enkelt er blevet narret til Sverige af useriøse firmaer i deres hjemlande. De har betalt for at få lov til at bo og arbejde i Sverige men er derefter blevet ladt i stikken uden mulighed for at rejse hjem igen.

Der har været flere forskellige slags problemer med udenlandske bærplukkere. Politiet er stødt på bærplukkere, der har været indkvarterede under forkastelige forhold, de har ikke vidst, hvor de kunne finde bær, de er faret vild i skovene og har haft det dårligt i al almindelighed. De har været udstyret med gamle og dårlige biler, som de ikke har haft råd til at reparere og således været ude af stand til at komme tilbage.

Minimale kontrolmuligheder

Men politiet har også set, at der er fulgt en del kriminalitet med i plukkernes spor. Der har været tale om indbrud, tyverier fra biler, spirituskørsel og mishandling.

Der forekommer også i stor udstrækning økonomisk kriminalitet i bærbranchen, som det har været svært at komme til livs. Samtidig har kontrolmulighederne været minimale for de politimænd, der er blevet udkommanderet til at forsøge at holde orden på det hele i bærsæsonen.



I Västerbotten er to – ud af 350 – politifolk afsat til at beskæftige sig fuldtids med udlændingesager! Her vil der blive gjort rede for nogle af de sager, der har været i de seneste par år.

Om aftenen den 18. august 1998 blev der fundet en stor gruppe bærplukkere fra Thailand i Storuman. De var kommet til Sverige med løftet om at bo på hotel i tre måneder. Der ville de bo bekvemt, kunne danse og hygge sig i fritiden. Ifølge løfterne lå hotellet ved en flod, hvor de kunne fiske. De ville også tjene mange penge på at plukke appelsiner og vindruer.

Men det viste sig, at virkeligheden var en helt anden.

Gruppen var blevet kørt til Storuman, hvor en stor del af dem havde boet på Storumans campingplads i små telte – i temperaturer der nogle gange krøb ned mod nulpunktet. En anden del af gruppen var blevet indkvarteret i Bäckmark, langt uden for byen på en ødegård inde i skoven, og en tredje gruppe på 20 personer havde fået anvist nogle telte ved en lille grusgrav, også langt fra byen.

De, der boede på ødegården, havde hverken vand eller varme men måtte tænde bål uden for huset. De lå på gulvet i de forskellige værelser, både i stueetagen og på førstesalen. Der var ingen sanitære installationer. Det samme var tilfældet for dem i grusgraven. De, der boede på campingpladsen, havde i al fald adgang til køkken, bad og toilet.

Politiet fandt ud af, at en kvinde, der blev kaldt ”doktoren”, var leder af gruppen og havde de fleste af passene. Da man fandt frem til kvinden, kunne man ud fra passene se, at gruppen bestod af 69 personer.

Ifølge passene havde en del af thaierne fået opholdstilladelse i Sverige i syv dage, og de øvrige havde fået ti dages opholdstilladelse. Ifølge papirerne var de kommet til Sverige, fordi de skulle på studierejse til Stockholm og blandt andet besøge det thailandske tempel i Bispegården. Alle opholdstilladelser og returbilletter var udløbet!


Rungende klapsalver

En mand i gruppen, Mr. Krid, fik til opgave at samle thaierne fra Bäckmark og Storuman campingplads sammen, så politiet kunne hente dem den næste dag.

Vi lejede to turistbusser, og min kollega, Mats Lemchen, kørte til Bäckmark, og jeg selv kørte til Storuman campingplads.

I Bäckmark var alle, der var indkvarteret på ødegården, samlet. Da jeg nåede frem til campingpladsen, var hverken Krid eller tyvemandsgruppen, der boede i grusgraven, på stedet.

Jeg fik ”campisterne” op i bussen, og over radioen blev Lemchen og jeg enige om at mødes ved grusgraven med vores busser. Krid og næsten hele tyvemandsgruppen ventede der. Der manglede imidlertid syv personer, og vi blev nødt til at lede efter dem. Nogle timer senere havde vi fundet alle, og de kunne stige op i busserne.

Inden vi forlod grusgraven, ringede en kvinde til sin datter i Thailand. Datteren skulle lige til at rejse til Sverige med endnu en gruppe thaier. Deres rejse blev standset.

Da vi ”befriede” thaierne, blev vi mødt med rungende klapsalver. Jeg har sjældent set så lykkelige mennesker.

Vi kørte hele flokken til Umeå, hvor militæret ved 120, under ledelse af oberst Kihl, hjalp helt fantastisk til og arrangerede indkvartering i forlægningen. Thaierne blev også bespist.

En lang række problemer
For politiet blev det en hektisk tid, hvor vi skulle arrangere alle detaljer angående bærplukkernes hjemrejse.
Da deres billetter var udløbet, var flyselskaberne til at begynde med uvillige til at booke dem om. Men da de fik at vide, at de rejsende var blevet snydt, blev de meget hjælpsomme og arrangerede nye hjemrejsebilletter til alle i gruppen.
Det viste sig, at bærplukkerne var blevet hvervet i Thailand, og at seks af de ansvarlige for rejsen var med i bærplukkergruppen. De havde narret både den svenske ambassade i Bangkok og plukkerne.
Plukkerne var blevet hvervet af en kvinde og hendes svigersøn, der drev en ”arbejdsformidling” sammen med kvindens datter – hende der blev ringet til fra Storuman, og som altså aflyste sin rejse til Sverige. En mand, der har et rejsebureau i Bangkok i Thailand, havde lavet det program, der var blevet vist på den svenske ambassade i Bangkok. Han havde også arrangeret billetterne. Yderligere to personer havde været med i planlægningen og det praktiske arbejde under rejsen.
Da vi afhørte en af de ansvarlige kvinder i gruppen – her kalder vi hende Patawi – fortalte hun, at hun havde kontaktet ejeren af rejsebureauet i Bangkok og fortalt ham, at hun var leder af en gruppe thaier, der ville rejse til Sverige for at plukke bær.
Manden havde da fortalt, at der også var en anden gruppe, der skulle til Sverige. Denne gruppe bestod af 13 personer. Denne gruppes leder var også en kvinde, lad os her kalde hende Buseni. I 1997 havde hun selv været i Sverige som bærplukker.
Patawi havde bedt rejsebureauindehaveren om at kontakte Buseni. Det havde han gjort, og derefter havde de to kvinder opsøgt en tredje kvinde i Bangkok, der havde kontakt med en thailandsk kvinde, der driver en restaurant i Storuman. Buseni kontaktede restaurationsejeren og havde bedt hende om at arrangere indkvarteringssteder og biler i Sverige.
Derefter overførte Buseni penge til restaurationsejeren i Storuman – 10.
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